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ljudska mladino
ohraia Trbovlte sl 

Ubira novo vodsfvo
Bližajoči se V. kongres LMJ je po

stavil osnovne organizacije Ljudske 
toladine v našem okraju pred važno na
logo, to je da si izbere nova vodstva 
v svojih osnovnih organizacijah in 
okrajno vodstvo.

Organizacijska struktura Ljudske 
mladine je pokazala v našem okraju 
mnogo hib. Na osnovi analize stanja v 
mladinskih organizacijah se je okrajno 
Vodstvo mladine skupno z OK KPS od
ločilo, da v naših centrih Trbovlje, Za
gorje in Hrastnik utrdi organizacijsko 
obliko Ljudske mladine na ta način, da 
Prenese dosedanjo dejavnost mladine iz 
obratov in podjetij na terenska pod
ročja.

Tako so v Trbovljah predvidene šti
ri večje terenske organizacije, v Zagor
ju tri, v Hrastniku pa dve. Poleg tega 
ostanejo kot samostojne organizacijske 
enote še v nadalje osnovne organizacije 
mladine po naših vaseh, po možnosti v 
območju ljudskih občin, kjer bi pred
stavljale vsekakor bolj strnjene in moč
nejše enote, ki bodo imele večje mož
nosti vsestranske dejavnosti. Ravno ta
ko ostanejo še v nadalje osnovne orga
nizacije Ljudske mladine na gimnaziji, 
v rudarsko-industrijskih šolah itd. Ta
ko bi imeli v našem okraju 40 osnovnih 
organizacij mladine namesto doseda
njih 60.

Ta nova organizacijska struktura 
ljudske mladine je nujna posledica 
Iskanja novih, širših oblik dela. Dejav
nost mladine po naših obratih in pod
jetjih je bila preozka, imeli smo v njih 
le preveč primerov dupliranja sindikal
nih ali pa partijskih sestankov, druga 
ovira za uspešno delo pa je bila odda
ljenost stalnih bivališč mladine od 
obratov in podjetij. Z novo, na terene 
porazdeljeno organizacijsko obliko bo 
mogoče zajeti večje število članov v 
Ljudsko mladino, pa tudi delo v orga
nizaciji bo bolj vsestransko in širše.

To so bile glavne misli okrajnega 
Plenuma Ljudske mladine. Da se izve
dejo sprejeti sklepi, so mestni komiteji 
mladine ob pomoči partijskih komite
jev in partijskih sekretarjev že začeli 
z delom na terenu. Potrebno je bilo po
staviti začasne sekretarje, da pripravijo 
predvolilne sestanke. Imenski popis na 
določenem terenu živeče mladine in čla
nu# LM je ena izmed osnovnih nalog, 
če hočemo zajeti v bodoče delo vso mla
dino. Sestanki z mladimi člani Par
tije. ki morajo sestavljati jedro mla
dinskih osnovnih organizacij, se po te
renih že vrše. Prav tako so predvidena 
predvolilna zborovanja mladine po na
ših centrih.

Vsekakor bi bilo na terenu lahko 
storjeno že mnogo več, kar ni prav nič 
v čast našim mestnim vodstvom, ki bi 
zamogli v času. ko se pripravljamo na 
V. kongres LMJ in smo se pripravljali 
na VI. kongres naše Partije storiti 
mnogo več. Čas. ki nas še loči od okraj
ne konference mladine, je zelo kratek. 
Potrebne pa so temeljite priprave za 
'olilne konference še posebej v naših 
centrih. Nujno je. da se v večji meri 
Poslužimo dosedanjih mladinskih akti
vov po obratih in podjetjih, aktivizirati 
jih moramo za priprave na volitve ter 
jim pojasniti njihovo vlogo na terenu. 
Le tako bodo mladinske konference 
Uspešne in plodonosne ter dale pečat 
mestu, ki naj ga Ljudska mladina za
jame na terenu. A. K.

Volitve v ljudske odbore so razgibale prebivalstvo okraja Trbovlje

Ziuahne priprave 
za uolitue u Trbovljah

Področje mestne občine Trbovlje je 
razdeljeno za bližnje volitve v občinske 
in mestne ljudske odbore na 35 volilnih 
enot. Pretekli teden so bili po vseh teh 
enotah zbori volivcev, ki so večinoma 
dobro uspeli, akoravno udeležba m bila 
povsod zadovoljiva. Na vseh zborih je 
sodelovalo nad 2000 volivcev. Dobra 
stran teh sestankov je bila, da so nanje 
prišli vsi, tako stare mamice in upoko
jenci, prav tako tudi naše gospodinje 
in rudarji ter ostali delavci in usluž
benci iz vseh področij naše gospodarske 
dejavnosti. Vse to je dalo tem zborom 
volivcev drugačen pomen kot običajno. 
Na teh zborih so volivci predlagali kan
didate za bodoči odbor mestne ljudske 
občine Trbovlje.

V diskusiji so navzoči iznašali razna 
vprašanja in predloge. Največ je bilo 
pač govora o ureditvi trboveljskega vo
dovoda, ki je posebno pereče vprašanje 
za vsa višje ležeča naselja in kolonije. 
Volivci so nadalje predlagali, naj se 
urede ceste in poti v ta naselja, prav

tako pa tudi razsvetljava na teh do
hodih.

Povsod so hvalili gradnjo in tlako
vanje nove glavne ceste, opozarjali pa 
na to, da mora biti delo na glavni cesti 
bolj ekspeditivno, prav tako pa je treba 
paziti tudi na kvaliteto opravljenega 
dela. Volivci so pokazali vse razume
vanje za razne težkoče, s katerimi se je 
borila mestna občina. Navzoči so izrekli 
še željo, naj se vsa za prihodnje pro
računsko leto določena javna dela pred
hodno prediskutirajo na zborih volivcev.

Ti sestanki so razgibali volivce 
mesta Trbovlje. Tako se obeta tudi iz
boljšanje političnega in ostalega dela 
s prenosom te dejavnosti na štiri teren
ske aktive. Rezultati nove organizacij
ske oblike dela so že vidni, kjer je 
treba izreči priznanje političnemu ak
tivu v Zgornjih Trbovljah ter na Do
brni, prav tako v Spodnjih Trbovljah, 
medtem ko je to delo v centru Trbovelj 
manj razgibano. Vsekakor pa ima po
litični aktiv Trbovlje-center od vseh 
najtežje delo, saj je prevzeta dediščina 
na tem delu Trbovelj kaj slaba.

V Loki pri Zidanem mostu so revolucionarni
Na razširjeni seji občinskega ljudskega 

odbora v Loki so razpravljali o važnih na
logah ljudskega odbora, o pripravah zborov 
volivcev in o kandidatih za bližnje volitve. 
Teren so razdelili na osem volilnih enot, na 
katerih naj do-ločen občinski odbornik po
roča o delu ljudskega odbora. Ti zbori so 
bili v vseh osmih volilnih enotah v nedeljo, 
26. oktobra. Prisostvovali so jim tudi okrajni 
aktivisti.

Živahno je bilo na zboru volivcev v sami 
Loki, na sedežu občine. Tukai so med dru
gim sklenili, naj se Spodnji Celovnik, ki je 
oddaljen od Zgornjega Celovnika, priključi 
Loki, kar se je tudi zgodilo.

Vse zbore so volivci opravili uspešno ra
zen v Račioi. Na vseh pa je bilo opaziti, da 
ljudski odborniki niso prišli na sestanke za
dostno pripravljeni, saj niso znali povsod 
pojasniti volivcem pomena novih gospodar- 
sko-političnih ukrepov naše oblasti, prav ta^ 
ko ne m.šega davčnega vprašanja. Razni 
protiljudski elementi namreč širijo med 
kmeti govorice o nepravilno odmerjeni IV. 
akontaciji letošnjih davkov. Tako je bilo 
tudi na zboru volivcev, kjer so nekateri 
večji kmetje hoteli prepričali občinske ljud* 
ske odbornike in okrajnega aktivista, da jo 
davčna osnova previsoka m da IV. akonta
cije ne morejo plačati. Ker pa se je okraj
nemu aktivistu to kričanje in razdiranje zbo
ra zdelo le presunljivo, je drugi dan odšel 
na občino, da dožene resnico. In kaj je ugo
tovili Dognal je, da imajo vsi ti ljudje 
predpisano nižjo davčno osnovo kot pa po
sestniki v višjih hribovitih predelih. To je 
dalo povod za natančnejšo raziskavo vpra
šanja. Tako so na terenu in na občini ugo
tovili, da so se davki v tej občini doslej 
predpisovali ie po obrazu ne pa po dejanski 
zmogljivosti posestnikov. Vaščani vedo po
vedati o neki »žlahti« na občini, ki je delala 
zelo pristransko in protežirala svoje sorod
nike, kar bo treba raziskati.

V Račiči so ti mogotci hoteli prepričati 
zbor volivcev, da so bili po 6uši zelo pri
zadeti, kar pa ne ustreza resnici. Zbor vo
livcev so hoteli javno razbiti, kar je pokazal 
s svojim vedenjem vinjeni Friderik Gričar, 
zet Gvida Krapca iz Račiče. Malokdai je 
opaziti tega možakarja na kakšnem sestanku 
— prejšnjo nedeljo Pa je ta »mučenik« na 
zboru volivcev kričal, da si ne more kupiti 
niti hlač, še mar j pa hrane, hkrati pa j-© 
hvalil predaprilsko Jugoslavijo.

S svojim nastopom je ta mož napravil 
zelo slab vtis ter je hotel na vsak način raz
biti sestanek. Zaradi tega smo si ga zapom
nili. Ugotovili 6mo, da je mož zaposlen pri 
železnici v Zidanem mostu. Njegovi mesečni 
dohodki znašajo 9100 din. Kot zet tov. Krapca 
stanuje v njegovi hiši zastonj, vso povrtnino 
ima prav tako brezplačno, enako tudi mleko

Poišnik se pripravlja na volitve
, Dolžnik, lepa Koraka vas, kjer še do dane« 

odstranjeni sledovi o divjanju okupa
torskih hord po naši zemlji, se živahno pri
javlja na volitve v občinske odbore.

Na dosedanjih sestankih v Polšniku so 
Dresledali delo odbornikov in uspehe na 
kOBpodarskein področju ter napravili načrte 
*a bodoče delo V teh načrtih se odraža pri
zadevanje dviuniti gospodarsko moč občine 
l®r politično zavest občanov. Pohvalna je 
?ave«t odbornikov tu volivcev, da je občino 
lreba gospodarsko okrepiti, da ho v bodoče 
‘Posebna reševati vse potrebe občine z last- 
®hni silami in sredstvi. Naj omenimo le 
n®kaj takih gospodarskih ukrepov, ki so jih 
?ačeli izvajati ali pa so jih že izvedli v ta 
aameu: KŽ je kupila hišo, v kateri name
ravajo urediti 10 do 12 sob za tujce, zgraditi 
fopalni bazen in tako omogočiti našim de- 
‘čvnim ljudem iz naših revirjev prijeten 
Vodih v tej lepi vasi. Nadalje nameravajo 
‘?-Kraditi vodovod in elektrificirati svoje na- 
s®lje. Prav tako so si nakupil potrebne 
®troje za predelavo mleka, ker Jim je ne- 
•pogoče redno odvažati mleko v nnše revirske 
•tantre. Kazen tega imajo v načrtu še druge 
f°8l>odarske ukrepb, ki bodo v korist občini 
0 skupnosti.
.. Pregledali so tudi vrste članstva v mno- 
,'čaih organizacijah in ugotovili, da imajo 
1® uinogo ljudi, ki niso člani OF. AFŽ, ZB 
p® ' a imajo pogoje, da to postanejo. Člani 
f.nvtije in OF so zato sklenili, da bodo do 
»■'žnjih volitev pomnožili svoje vrste, isto- 
®«no na izločili iz svoje srede vse tiste, ki 

'svojim političnim zadržanjem in reakeio- 
srrno miselnostjo ne sodijo v te vrste. Sicer 
J" ^nki ljudje le redke garjave ovce, ki jim 
i® ijudska oblast trn v peti. Te in njim po- 

ki v svoji zakrknjenosti sledijo na- 
"dilorn vatikanskih podrepnikov, na svojih 

-tankih razgaljujejo in šibajo. Vsem tistim 
v,’ ki napovedujejo in pričakujejo, da bodo 

lii'54 tudi sumi kandidirali za »župana«, 
jPorofajd. se /6|0 motijo in delajo račun 
c:.®* krčmarja, ker socialistična demokra 
bok n® ustvarja za take »gosimdarst venike*

’nenih pogojov in zastonj nasedajo sovraž- 
v bropagamli. V Polšniku so doslej 1% bodo 
ci Prihodnje vodili občino tisti, ki so za so
da »*®no graditev in so že s svojim dose- 
,"n.Hm delom dokazali, da »o predani borci 

® tootalizem.
Vria* dosedanjih zborih volivcev so poetavill 
ki ,n« kf.ndidate. Najagllnejši reakoinonar- 

»lementl Iz Sp. Mamoia *o hoteli prodreti

s svojimi predlogi, a jim to ni uspelo, ker 
je tamkaj dovoli dobrih in prodanih fron- 
tovcev, ki se zavedajo svojih dolžnosti kot 
volivci.

Na kulturnem področju se pa izživljajo 
le še bolj skromno, kar pa ne pomeni, da 
ne čutijo potrebe, pač pa nimajo za to pri
mernih prostorov T\o bo pa šola dograjena, 
bodo zaživeli tudi v tem pogledu in začeli 
z načrtnim delom. — ik.

in krompir. Baje bo podedoval tudi Krap- 
čevo posestvo. V kraju govorijo, da je Gričar 
velik pretepač, pijanec in ženskar. Iz tega 
razloga je povsem razumljivo, da mu me
sečni prejemki ne zadoščajo. Če pogledamo 
preteklost tega moža, se vprašujemo, če je 
upravičen, da kritizira. Leta 1941 je nastopil 
službo v Zidanem mostu. Leto pozneje je bil 
službeno premeščen na Dunaj, nato pa je 
odšel v nemško vojsko, kjer je ostal do je
seni leta 1944. na kar je prišel v angleško 
ujetništvo, kjer je ostal do osvo-boditve. Za 
našo skupnost ni napravil ničesar, zato mu 
ne dovoljujemo, da bi kritiziral in razbijal 
naše sestanke.

Po osvoboditvi se je poročil z Milko Kra- 
pee. Njo poznamo; zelo dobra aktivistka je 
bila in članica KP. Na dobrem glasu so bile 
tudi njene sestre in starši. Odkar Pa se je 
poročila z Gričarjem, je vse drugače; zabra- 
nil ji je vsako delovanje v množičnih orga
nizacijah, tako da sedaj ne dela nikjer in 
je pod vplivom svojega moža postala tudi 
sama hladna proti naši skupnosti. Zaradi ne
pravilnega odnosa do nase skupnosti in kri
tike je bila izključena iz članstva Partije — 
vse to pa no zaslugi svojega moža.

Kako se pripravljajo za volitve 
v ljudske odbore v Zagorju

V Zagorju in okolici so priprave za vo
litve v ljudske odbore v polnem razmahu. 
Na področju mestne ubčine Zagorje so že 
izbrali na zborih volivcev kandidate v vseh 
23 enotah (volilnih). Razen dveh, so izbrali 
vse kandidate, ki jih je predlagala Osvobo
dilna fronta. Enega niso potrdili, ker ga vo
livci niso dobro poznali, v 17. volilni enoti 
pa je izpadel en kandidat, ker je bil na 
predlog nekega tovariša izbran dnug kan
didat, ker nima potrebnih moralno-političnih 
kvalifikacij za odbornika ljudskega? odbora. 
Povsod je bila zadovoljiva udeležba. Odbor
niki ljudskega odbora so dali politična in 
gospodarska poročila, na podlagi katerih se 
je razvila živahna diskusija — znamenje, da 
se volivci zanimajo za vse tekoče, zlasti pa 
gospodarske probleme.

Na zborih volivcev v industrijskem cen
tru Zagorje so volivci predvsem kritizirali 
pomanjkljivosti na vodovodu, zaradi česar je 
preskrba z vodo nezadostna. Zahtevali so, 
da se dela na obnovi starega vodovodnega 
omrežja nadaljujejo in graditev dopolnilne
ga vodovoda končno začne, da bo Zagorje v 
doglednem času imelo dovolj vode, ki jo 
sedaj mnogokrat občutno primanjkuje. Vo
livci so se pritoževali tudi zaradi stalnih 
motenj v električnem omrežju, zaradi česar 
trpi redna razsvetljava. Zahtevali so dopol
nilno električno razsvetljavo na nekih pro
metnih mestih. Pritožili so se tudi zaradi 
nesocialističnega postopka organov DES, ki 
kontrolirajo uporabo električnih naprav v 
stanovanjskih prostorih. Pri tem namreč na
stopajo ponekod brezobzirno, ne da bi raz
iskali bližnje okolnosti in poučili potrošnike 
o potrebi pravočasne prijave električnih na
prav ter nalagajo pretirano visoke kazni. 
Volivci so se zavzemali tudi za gradnjo ga
silskega doma. Ko so govorili o novem kul
turnem domu, so izrekli željo, da bi bil dom 
v kratkem času gotov, da bi končno izgrad
nja ne trajala tako dolgo kakoT pri zdrav
stvenem domu, ki je bil že pred tremi leti 
pod streho, pa še danes ne služi svojemu 
namenu. — Delavci, učitelji in profesorji so 
obravnavali vprašanje topliške šole, ki je 
nujno potrebna .obnovitve. Tudi pretesna jo, 
ker je v njej gimnazija. Predlagali so, da 
se začne redno misliti na zidanje primerne 
stavbe za gimnazijo. Zahtevali so tudi. da 
bi dobili prosvetni delavci potrebna stano
vanja — V 11. volilni enoti so predlagali, 
naj izvolijo odbornike, ki bodo gledali na 
skupnost, ne pa samo na svojo družino. V 
volilni enoti so med drugimi važnimi vpra
šanji načeli vprašanje razširitve kulturne 
dejavnosti med delavstvom.

Na zborih volivcev v okoliških vaseh so 
poleg drugih vprašanj največ razpravljali 
o davkih ter se ponekod razburjali zaradi 
navidezno visoke 4. akontacije. Ko pa so jim 
aktivisti pojasnili, da kmetje v primeri z 
delavci plačajo na svoje dohodke sorazmerno 
zelo majhen delež in da so njihovi prispevki 
za skupnost minimalni, so se kmetje pomi
rili in b;!i z malimi izjemami zadovoljni. — 
V Ravenski vasi nad Trbovljem so se kme
tovalci pritožili, de jim pridelke uničuje 
prah iz cementarne v Trbovljah. Tudi dim 
m plini iz elektrarne v Trbovljah delajo 
škodo na pridelkih. Elektrarna v Trbovljah

sicer za to delno odškoduje kmetovalce, med
tem ko predstavniki cementarne izjavljajo, 
da prah iz tovarne ne škoduje pridelkom. 
Volivci pravijo., da ni pravilno, da se jim 
v takih pogojih davek odmerja po istem me
rilu kot drugim.

V volilni enoti Kodredež je davčna komi
sija baje previsoko odmerila davek trem 
kmetovalcem (Franc Barlič, Ernest Forte in 
Alojz Kuder) medtem ko je premalo obdav
čen neki drugi kmetovalec Anton Drnovšek 
iz Kotredeža. Predlagali so tudi ustanovitev 
otroškega vrtca v Kotredežu.

Priprave za volitve so živahne tudi v za-- 
gorskem sektorju. Doslej so imeli zbore vo
livcev, na katerih so izbrali kandidate za 
ljudske odbore že skoraj v vseh volilnih eno
tah. Zbori so potekali v redu.

V občini Mlinše so na zboru v volilni 
enoti pod Sv. Goro poudarili potrebo zgra
ditve bazena v vasi Ravne, da bi ob požaru 
imeli akumulirano vodo. Nekateri kmetje so 
pokazali nerazumevanje za današnje pro
bleme pri graditvi socializma. Kmetovalca 
Rebolj in Ocepek sta v imenu frontovcev 
zahtevala za s veto gorsko cerkev električno 
razsvetljavo, češ da imajo že v vseh cerkvah 
razsvetljavo. Kmetovalec Ocepek je celo iz
javil, da ne bodo šli volit, ako cerkev ne 
dobi električne razsvetljave. Ta opomba je 
popolnoma neumestna, saj je znano, da dobi 
električno luč vsak, kdor plača stroške za
njo. Vemo pa tudi to, da je duhovščina, zelo 
malo prispevala pri elektrifikaciji naših 
krajev, zato tudi ni misliti, da bi jim kdo 
dal brezplačno električno luč. — V zvezi z 
zbori volivcev in bližnjimi volitvami so 
imele članice AFŽ v Mlinšah sestanek, na 
katerem 60 med drugim razpravljale o orga
niziranju gospodinjskega tečaja, o prireditvi 
zdravstvenih predavanj ter o pripravah za 
Novoletno jelko.

V občini Cemšeaik so imeli frontni sesta
nek, na katerem je prišlo do izraza slabo 
razpoloženje proti vodstvu domačinov. Pri
toževali so se tudi zaradi odmere davka; od
merjen jim je bil baje na parcele, ki so bile 
nekoč orne njive in travniki, 6edaj pa so 
pogozdene.

V občini Colniše so na zboru volivcev go
vorili o potrebi izgradnje vodovoda. Tudi 
cesta v Dolnjo vas je potrebna popravila. 
Zborovanje je oviral z raznimi neumestnimi 
medklici tov. Drnovšek.

V občini Senožeti so izbrali kandidate v 
eni volilui enoti. Na zboru volivcev so za
htevali rešitev najbolj perečega vprašanja, 
namreč elektrifikacijo posameznih vasi ter 
popravilo cest s prostovoljnim delom. V 
ostalih enotah bodo zbori volivcev v najkraj
šem času

Dosedanji rezultati zborov volivcev tn iz
bira kandidatov kažejo, da ima ljudstvo pol
no razumevanje za probleme, ki jih fjrinaša 
s seboj postopna graditev socializma. Zbori 
so tudi pokazali, da kmetje in delavci za
upajo v našo ljudsko oblast in jo tudi pod
pirajo, kjer koli je potrebno Kjer so ljudje 
drugačnega mišljenja, je to le posledica ne
zadostnega političnega dela med delovnimi 
množicami, ponesod pa tudi sovražna propa
ganda. ki pa se je doslej pokazala tako ne
znatna, da ni vredno govoriti o njej.

O tovarni, ki pomaga varčevati 
z dragocenimi devizami

Kakor smo že večkrat pisali, raste 
danes v Trbovljah iz nekdanjih tnalih 
rudniških strojnih delavnic velika mo
derna tovarna za rudarske stroje. Stroj
na tovarna »Miha Marinko« je to, ki 
bo s svojimi proizvodnimi nalogami in 
z izdelavo najrazličnejših rudarskih 
strojev in mehanizacijskih naprav tes
no povezana skoraj z vsemi rudniki na
še države. Že letos, ko tovarna še ni v 
celoti dograjena — saj je za to treba 
več let — je prihranila naši skupnosti 
več milijonov dragocenih deviz s pro
dukcijo najrazličnejših rudarskih stro
jev, ki smo jih poprej kupovali za drag 
denar v tujini. V Jugoslaviji doslej še 
nismo izdelovali kompletnih rudniških 
separacij, kar |e ravno ena izmed glav
nin nalog strojne tovarne v Trbovljah. 
Letošnje leto je konstrukcijski biro to
varne pripravil potrebne načrte, nato 
pa so takoj začeli z izdelavo popolno
ma nove separacije za rudnik črnega 
premoga Pičanj pri Raši. Strojno in vso 
ostalo opravo za to separacijo bo Stroj
na tovarna izdelala do meseca mar
ca prihodnjega leta, nakar bodo začeli 
z njeno montažo. Ta separacija je ob
sežna in bo večja od trboveljske.

Ob pričelku VI. kongresa v Zagrebu

Ob prisotnost) preko 2000 dgleiratov tn 
okoli 1000 Kostov se je 2 novembra dopoldne 
v posebno za to priložnost prirojeni dvorani 
v poselioj za to priložnost prirejeni dvorani 
zaKrobškoKa velesejma pričel VI. kongres 

Konsres je otvoril generalni sekretar KP 
Jugoslavije, tovariS Tito Ob začetku so de 
legati z molkom počastili spomin padlih 
borcev-komunistov. Izvolili so 33-člansko de 
lovno predsedstvo in razne komisije.

Kongres razpravlja o borbi komunistov 
Jugoslavije za socialistično demokracijo (re 
fernnt tovariS Tito), sprejel pa bo tudi nov 
statut in ohravnaval nekatera organizacijska 
vprašanja (referent tovariš flankovlč). Na

koncu bodo Izvoliti nov Centralni komite KP 
Jugoslavije in sprejeli sklepe o najvažnejših 
nalogah za bodoče delo.

Razen naših novinarjev zasleduje delo 
kongresa tudi 40 inozemskih dopisnikov, kar 
jasno govori o pomenu, ki ga temu zboru 
Dridajajo v tujini.

Poleg pozdravov, ki so jih kongresu izro
čili osobno predstavniki množičnih organiza 
oij, JNA in nekaterih delovnih kolektivov, 
sprejema kongres dnevno nebroj brzojavk, v 
katerih delovni ljudje dajejo obljubo, da 
bodo zavestno izvrševali naročila kongresa 
ter izražajo željo, naj bi tovariš Tito še 
naprej sta) na čelu naše Partije in vodil 
jugoslovanske narode v nove zmage.

Vredno je omeniti nadalje izdelavo 
začasne separacije v tej tovarni za rud
nik Velenje. To so napravili v rekord
nem času, tako da bodo v Velenju lah
ko začeli z delnim izkoriščanjem tam
kajšnjega novega centralnega jaška. Pa 
ne samo za rudnike Slovenije in Istro, 
tudi za rudnik Kreko v Bosni izdelujejo 
v Trbovljah drugo veliko separacijo in 
bunkrske instalacije s proizvodno zmog
ljivostjo, ki presega trboveljsko pre
mogovno pralnico za petkrat. Kako ve
lika je ta za rudnik Kreka določena 
naprava, vidimo že iz tega, da je to
varna »Miha Marinko« samo za separa
cijske naprave te velike premogovne 
pralnice porabila 50 vagonov železa.

Poleg velikih separacij pa je tovar
na pred kratkim prevzela v delo še 
separacije manjšega obsega. V kolikor 
bo dopuščal razvoj in jzgradnja tovar
ne, se bo ta še v večji meri specializi
rala na gradnjo novih modernih sepa
racij s sodobnimi izbiralnimi in pralni
mi metodami. Razvoj tovarne je usmer
jen v gradnjo takih modernih rudni
ških separacij, ki so za našo državo 
še novost, zraven pa pridobitev za na
še narodno gospodarstvo.

Mogočen je pogled na gradbišče no
vih objektov naše Strojne tovarne, ki 
bo postala ena izmed največjih to
varn za rudarske stroje na Balkanu. Če 
si ogledamo izdelke te tovarne, vidimo, 
da je njeno delovno področje široko in 
veliko. V tovarni nastajajo vedno novi 
proizvodi. Tako bo prišla v tovarno na 
vrsto tudi izdelava naprav za separira- 
nje rudniških nekovin. Uvajajo se razni 
novi stroji, kot na primer drobilci, ma
gnetni separatorji, cikloni in še druge 
strojne naprave. Nekaj posebnega pa 
odlikuje to tovarno, t. j. da opravi vsa 
naročila v dogovorjenem roku, kjer je 
vredno pripomniti, da jih nobena ino
zemska tovarna ne izvrši v tako krat
kem času. Velike razvojne možnosti sto
je pred tovarno »Miha Marinko«, če 
pogledamo širom po Jugoslaviji sepa
racije po naših rudnikih, opazimo, da 
jih je 75 odstotkov zastarelih; pri ob
navljanju teh pralnic bo strojna tovar
na v Trbovljah odigrala pomembno 
vlogo.

Mehanizacija rudnikov — temelj 
naprednega gospodarstva

S povečanjem in razširjenjem meha
nizacije po naših rudnikih bo mogoče 
povišati in izboljšati proizvodnjo pre
moga ter njegovo kakovost, na drugi 
strani pa pomeni ta moderpizaeija se
veda pocenitev produkcije. Strojna to
varna v Trbovljah je prišla pred ne

davnim na originalno zamisel: na njeno 
pobudo je odšla na potovanje po Jugo
slaviji posebna skupina strokovnjakov, 
da si ogleda rudnike v naši državi in 
ugotovi njihove potrebe po moderniza
ciji in mehanizaciji strojnih naprav. V 
tej komisiji so bili univerzitetni pro
fesor inž. Karel Slokan, glavni inženir 
Strojne tovarne tovariš Franc Golli, 
strokovnjak za jamske objekte inženir 
Gostiša ter šef komercialnega oddelka 
v tovarni. To je bil prvi obisk rudni
kov po naši državi, ki je imel nalogo 
ugotoviti potrebe naših rudnikov v po
gledu mehanizacije, na drugi strani pa 
je bil namen tega potovanja približanje 
proizvodnje tovarne v Trbovljah potre
bam naših rudnikov. Ta strokovna ko
misija je ugotovila, da proizvodna 
zmogljivost posameznih rudnikov še da
leč ne dosega produkcijskih možnosti v 
državah z visoko razvito mehanizacijo. 
Vzrok majhne kapacitete naših rudni
kov je iskati predvsem v pomanjkljivi 
mehanizaciji, kar pa je pripisovati se
veda tudi okoliščini, da pri nas kadre 
za ta dela šele ustvarjamo.

Kaj bo podjetje proizvajalo v bodoče?
Strojna tovarna v Trbovljah je le-, 

tošnje leto začela z izdelovanjem mo
dernih gumijastih transportnih trakov 
za jame. V tujini pa so v tem pogledu 
napravili še korak naprej: preorienti- 
rali so se na izdelavo jamskih verižnih 
transporterjev. Na produkcijo takšnih 
jamskih transportnih naprav namerava 
preiti tudi tovarna »Miha Marinko« v 
najbližjih mesecih. To vprašanje v to
varni že proučavajo in tudi že izdelu
jejo prototipe verižnih transporterjev, 
ki jih bodo najprej preizkusili na rud
niku Trbovlje, nato pa bo tovarna v 
primeru dobrih uspehov teh poskusov 
začela s serijsko izdelavo teh verižnih 
transportnih priprav. Uvedba teh trans
porterjev obeta biti za naše rudnike ve
likega pomena, kajti z njihovo uporabo 
se bo pridobivanje premoga dvignilo 
in pocenilo, kar bo seveda pozdravila 
naša industrija, ki troši premog, prav 
ta^o pa tudi naši delovni ljudje, ki jim 
premog služi za kurjavo doma.

Pa ne samo te strojne izdelke, še 
druge naprave bo proizvajala trbovelj
ska strojna tovarna, tako na primer 
jamske zasekovalne stroje, mehanične 
nakladalne priprave, železne stojke za 
jamo itd. Seveda bo realizacija teh na
črtov izvedljiva v bližnji bodočnosti le 
tedaj, če bo izgradnja tovarne potekala 
po določenem programu oziroma če bo 
podjetje dobilo vse potrebne kredite za 

Nadaljevanje na 2. strani.
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JUGOSLAVIJA V EKONOMSKO- 
SOUIALNEM SVETU OZN

Generalna skupščina Združenih na
rodov .jo letos spet izvolila 6 novih 
članic ekonomsko-sociainega sveta. Na 
glasovanju za šesto članico, ki je tra
jalo več dni in ker ni nobeua država 
dobila potrebnega števila glasov, je 
po volilni borbi med Jugoslavijo in 
Češkoslovaško bila izvoljena za čla
nico Jugoslavija s 40 glasovi, medtem 
ko jih je Češkoslovaška dobila le 18. 
Izvolitev naše države v ekonomsko- 
socialni svet Združenih narodov je Ju
goslaviji veliko mednarodno prizna
nje, saj je ta svet OZN eden o<l šestih 
glavnih tele« organizacije Združenih 
narodov in odgovarja za izvajanje 
skleimv gospodarskega in socialnega 
značaja OZN. Brez dvoma bo sodelo
vanje Jugoslavije plodonosuo pri iz
vajanju velikih socialno - ekonomskih 
načrtov za blaginjo vsega človeštva 
in mir med narodi.

JUGOSLAVIJA PREDLAGA UZAKO
NITEV UREJENIH DIPLOMATSKIH 

ODNOSOV
Jugoslovanska delegacija je na Ge

neralni skupščini OZN stavila predlog 
o uzakonitvi pravil diplomatskih od
nosov m imuniteto. Predlog je obraz
ložil in podrobno utemeljil vodja jugo
slovanske delegacije, ki je na mnogih 
primerih opozoril, da Sovjetska zveza 
in njeni sateliti zadnja lota sistema
tično teptajo diplomatska pravila in 
s tem ogrožajo svetovni mir. Odbor 
za pravna vprašanja je predlogu do
dal še dopolnila drugih držav. V pred
logu se zahteva od komisije za med
narodno pravo, da čimprej prične * 
delom uzakonitve vprašanj o diplo
matskih odnosih in imuniteti.

ŠTIRI VPRAŠANJA O KOREJI
Debata o Koreji so nadaljuje v Ge

neralni skupščini OZN ter se je osre
dotočila na vprašanje repatriacije 
vojnih ujetnikov. Britanski zastopnik 
Selvvin Lloyd je sovjetskemu zunanje
mu ministru Višinskemu ob tej pri
liki zastavil štiri vprašanja. Odkrit 
odgovor nanje bo zelo koristen za re-^ 
šitev korejskega problema. ZSSlt naj 
odgovori predvsem, ali priznava, da 
je repatriacija vojnih ujetnikov edino 
vprašanje, ki ovira sklenitev sporazu
ma o premirju, Ali meni, da morajo 
biti vsi vojni Ujetniki repatriirani, 
če treba tudi z uporabo sile, ali pa če 
severnokorejska in kitajska delegaci
ja še naprej vztrajata na zahtevi, da 
se repatriirajo vsi ujetniki. Stališči 
glede tega korejskega vprašanja sta 
načelno nasprotni v taboru OZN in 
kominiormis tiču ega bloka. Bližnja bo
dočnost bo pokazala, v koliko in za 
kako ceno bo Sovjetska zveza voljna 
popustil pravični zahtevi svobodo
ljubnih narodov, da se tudi na Ko
reji uveljavi načelo o prostovoljni, ne 
pa nasilni repatriaciji vojnih ujet
nikov.

BRITANSKA POMOČ 
ZA JUGOSLAVIJO

Po uradnem sporočilu je Velika 
Britanija dala Jugoslaviji na razpo
lago 2,250.000 funtov šterlingov, kar je 
polovica britanskega dela tristranske 
pomoči Jugoslaviji za razdobje od 
1- julija 1952 do 30. junija 1953. Velika 
Britanija je v celoti sprejela predlog 
jugoslovanske vlade o uporabi teh 
odobrenih sredstev za nakup blaga, 
kar bo znatno olajšalo preskrbo na
šega gospodarstva s surovinami.

KONEC KRIZE V AVSTRIJSKI 
VLADI

Dosedanji kancler Figi je sestavil 
novo vlado, v kateri ro isti ministri 
kakor v prejšnji. Iz izjave predsedni
ka Figla je posneti, da je bil glede 
proračuna dosežen sporazum med so
cialisti in ljudsko stranko ter da se 
jo pokazala potreba Za razpis novih 
splošnih volitev, ki bodo verjetno 22. 
februarja 1953. Novi avstrijski parla
ment pa se bo sešel 23. marca 1953.

STAVKA JAPONSKIH RUDARJEV
Japonski rudarji so zahtevali zvi

šanje mezd. Kor so se pogajanja raz
bila, je v premogovnikih Kiuša za
čelo stavkati 28 tisoč rudarjev, ki so 
se pridružili ostalim žo stavku joči m 
rudarjem. Skupno Stavka sedaj 240.000 
rudarjev, izguba na premogu pa pre
sega dnevno 110.000 ton.

SPORAZUM O SUDANU
To dni jo Ml mod predsednikom 

egiptovske vlade Nagibom in pred
stavnikom Sudana El Mahdijem pod
pisan sporazum o Sudanu, ki določa 
soglasnost vseh sudanskih strank, da 
se odgodijo splošne volitve do ja
nuarja 1954, do tedaj pa M imel nad
zorstvo nad Sudanom odbor, v kate
rem bi bila dva Sudanca, 1 Egipčan 
in 1 Britanec.

AL! JE M02NA POCENITEV 
TRBOVELJSKEGA PREMOGA

O rudarjih rudnika Trbovelje-Hrast- 
nik je slišati v zadnjem času razmero
ma malo, a vendar neutrudno delajo, 
da izvedejo svojo proizvodno in druž
beno nalogo pač kar najbolje. Ce upo
števamo vse težave, s katerimi se ru
darji borijo vsak dan v jami, potem 
lahko mirno rečemo, da je 96—97-od- 
stotno doseganje začrtane proizvodnje 
premoga zanje vsekakor zelo časten 
uspeh. Važen objektiven razlog, da ru
darji tega rudnika ne dosegajo svoje 
produkcije 100-odstotno, je v zadnjem 
času med drugim tudi občutno pomanj
kanje premogovnih zalog v zahodnem 
obratu. Če pogledamo odkopno in rud
niško storitev na moža in dnino, opazi
mo, da ta storitev ni nazadovala. V zve
zi s tem pa $e na rudniku seveda vsak 
dan postavlja vprašanje, kako dvigniti 
odkopno storitev v jami, z njo pa 
končno rudniško storitev na moža, prav 
tako pa tudi, kako doseči znižanje pro
izvodnih stroškov in pocenitev premo:

hanizacijske naprave, kakor hitro bo ta 
tovarna dograjena.

Z vsemi temi vprašanji in ostalimi 
problemi rudnika, ki jih dnevno pro- 
učava njegovo tehnično vodstvo, pa se 
seveda ukvarja tudi rudniški upravni 
odbor in delavski svet. Tako je rud
niški delavski svet na nekem svojih 
zadnjih zasedanj podrobno obravnaval 
tudi vprašanje kvalitete premoga, to pa 
na pritožbo nekaterih odjemalcev pre
moga. Rudnik je prejel v zadnjih me
secih od svojih strank več reklamacij 
glede kakovosti premoga. Zato so ravno 
to vprašanje obravnavali na vseh sejah 
delavskega sveta. Vztrajno raziskova
nje, kje je iskati vzroke slabe kvalitete 
premoga, pa je pokazalo, da leži glav
na krivda na sami rudniški separaciji, 
ki je stara že nad 40 let in je razum
ljivo tudi že iztrošena.

Uprava rudnika se je zaradi tega 
odločila za generalno popravilo svoje 
premogovne pralnice. Da pa ob tem ne

Delavski svet rudnika Trbovlje-Hrastnik

ga, kar bi nedvomno pozdravila vsa 
javnost, zlasti pa naše delovno ljudstvo 
— široki potrošniki premoga. Ob pro
blemu, kako dvigniti storilnost rudarja 
in rudnika, se pa poraja pred tehnič
nim vodstvom podjetja nego drugo^ važ
no vprašanje, in to je, da povečanja 
storilnosti ni mogoče doseči s še večjim 
fizičnim delom in naporom rudarja, 
pač pa da je rudniku nujno potrebna 
nova, modernejša mehanizacija kot 
je sedanja. Rudnik Trbovlje-Hrastnik 
obratuje že več desetletij s svojo staro, 
danes že izrabljeno in dosluženo meha
nizacijo, ki jo je treba vedno in vedno 
krpati in popravljati, pa naj si bodo 
to njegovi jamski zasekovalni stroji ali 
pa tresalne drče in jamski transportni 
trakovi, da ne govorimo o težkočah z 
jamsko razsvetljavo, z zalivalnimi cev
mi, z jamskim lesom itd. Z zastarelimi

bi trpelo obratovanje separacije, je bil 
storjen sklep, da se najprej temeljito
popravi polovica pralnice, nato pa dru
ga. Ta remotna dela na separaciji so
pred kratkim skončali, izboljšala se je 
kvaliteta premoga in v zadnjih tednih 
res ni pritožb. Storjen pa je bil ob tej 
priliki še nek važen korak: na separa
ciji so pomnožili število delavcev za 30 
do 40 ljudi; ta ukrep je rodil popoln 
uspeh.

Vprašanje separacije in kvaliteto 
premoga je obravnaval delavski svet 
rudnika spet na eni svojih zadnjih sej.

Zbor rezervnih oficirjev 
v Litiji

Ob tej priložnosti je prišel do važnega 
zaključka in sklepa, da h kvaliteti pre
moga lahko v veliki meri pomagajo sa
mi rudarji na odkopih, to je, da tam
kaj skrbno odbirajo iz premoga vso ja
lovino, kajti znana je stara rudarska 
rečenica, da je prva rudniška separa
cija sam odkop v jami. Zato je popol
noma pravilno, da so v novi tarifni j s predavanji, 
pravilnik vnesli novo akordno postav
ko, po kateri bo rudar nagrajen tudi za 
odbrano jalovino na odkopu. In ravno 
tukaj se postavlja vprašanje, kako važ
no nalogo lahko izvrše člani delavskega 
sveta rudnika ter funkcionarji sindi
kalne organizacije rudarjev s pojasnje
vanjem problematike rudnika rudar
skim delavcem. Pred člani delavskega 
sveta stoje važna vprašanja, namreč, da 
se živo zanimajo za gospodarjenje svo
jega podjetja, kako je s kvaliteto pre
moga, kakšna je njegova cena, kako 
naj se doseže pocenitev produkcije, 
kakšno je povpraševanje po premogu 
itd. Zadnja zasedanja rudniškega delav
skega sveta, na katerem so se obravna
vali in sprejemali popravki tarifnega 
pravilnika podjetja, so pa pokazala, da 
se člani delavskega sveta le preveč za
nimajo za tarifne postavke in plače, 
vse premalo pa, kako je s proizvodnjo 
premoga, njegovo kvaliteto in prodajo, 
kar ni nič manj važno vprašanje za 
člane delavskega sveta. Kakor so na eni 
strani zaključki in sklepi delavskega 
sveta pozitivni in dobri, tako je ravno 
prednja ugotovitev šibka stran te važne 
ustanove, kar se je pokazalo prav ob 
sprejemanje popravkov k tarifnemu 
pravilniku.

Glavna bodoča naloga delavskega 
sveta rudnika naj bi pač bila, kako iz
boljšati mehanizacijo rudnika, kako 
zvišati odkopno storitev, kako izboljšati 
kvaliteto produkta — samo to bo omo
gočilo zvišanje produkcije in znižanje 
cene premoga — na drugi strani pa bo 
tako prizadevanje delavskega sveta 
omogočilo redno doseganje plačnega 
fonda, nikakor pa ni glavni namen za
sedanj delavskega sveta bitka za višje 
tarifne postavke in plače, ob njej pa 
pozabljati -in zanemarjati tiste osnovne 
elemente, od katerih je odvisna višina 
plačnega fonda, od njega pa višina pla
če delavca in uslužbenca.

Ob vsem tem, kar smo v prednjih 
vrsticah povedali, pa mora opraviti 
veliko vzgojno nalogo med rudarji po
leg delavskega sveta tudi sindikalna or
ganizacija rudarjev.

V Litiji so si rezervni oficirji ustanovili 
eno izmed prvili organizacij v Sloveniji, 
Zalo so že imeli redni občni zbor in izvolil1 
novi odbor, ki bo vodil delo v društveni se
zoni 1952/53.

Hodnega občnega zbora so so udeležili 
člani iz Litije, Kresnic, Smartna in drugin 
okoljskih krajev, saj ima litijski ZEO ob
širen delovni okoliš- ,

Ob pričetku občnega zbora jo društveni 
predsednik tov. France Gorenc pozdravu 
predstavnika ZKO okraja Ljubljana-okolica 
predsednika tov. Miho Berčiča. Nato so sl^ 
dila poročila društvenih funkcionarjev. V 
teku leta so imeli več delovnih sestankov 

■davanji. Med drugim sta predavala 
tov. Ravnikar iz Ljubljane in polkovnik 
tov. Pora Brajovič iz Kumanovega. ki j® 
bil poleti v Litiji na počitnicah ter uporabil 
to priliko da je seznanil svoje tovariše re
zervne oficirje z najnovejšo oborožitvijo v 
JLA.

ZKO Litija je izvedla tudi lepo uspelo te
rensko vajo — obramba Litije ob letalskem 
napadu

Društvo ZRO in njega člani so sodelovali 
med letom z ostalimi množičnimi organiza
cijah pri raznih proslavah praznikov, na 
Praznik zmage, ko je prišel predavat v Li
tijo javni tožilec LRS tov. Miha Ribičič, ob 
prazniku vseljudske vstaje pa je prišel med 
nas predsednik ljubljanske občine general 
Jaka Avšič, ki je imel tudi slavnostno be
sedo. ZRO in ZB sta obnovila tradicionalni 
tek zmage Šmartno—Litija in razpisala pre
hodni pokal.

ZRO je sodelovalo tudi pri različnih mno
žičnih manifestacijah, tako pri p-roslavi par
tizanskega dne na Savi pri Litiji na idili®;
nem Ravnem lazu ZRO se je udeležila tudi 
velikih manifestacij ob proslavi slovenskih 
brigad v Dolenjskih Toplicah.

Kljub kratkim mesecem, odkar je vodil 
delo sedanji odbor, so člani videli iz poročil, 
da je ZRO storilo svojo dolžnost. Član ZRO 
tov. Danilo Berger je ustanovil Strelsko dru
žino. Posebno prisrčni pa so bili stiki ZRO 
z Zvezo borcev.

Gost tov Miha Berčič je prikazal svetel 
lik jugoslovanskega rezervnega oficirja ia 
njegove dolžnosti do ljudske skupnosti. Pred
vsem je nakaza.; pola, kako se naj rezervni 
oficirji strokovno izpopolnjujejo. Njegova 
izvajanja so izzvala živahno debato.

Na zaključku razprave je zbor sprejel 
smernice za nadaljnje delo. Tako bodo po
globili delo na strokovnem področju ter do; 
slej še bolj sodelovali v predvojaški vzgoji 
naše mladine. Na seje Združenja rezervnih 
oficirjev bodo klicali tudi komandirje posa
meznih centrov predvojaške vzgoje ter skup
no delovali za odpravo vseh napak in za več
jo udeležbo.

Na pobudo ZRO v Litiji bodo ustanovili 
v Litiji koordinacijski odbor. V njem bodo 
zastopniki vseh množičnih organizacij OF, 
kjer bodo reševali »kupna vprašanja. To bo 
pomemben korak za aktivlzacijo Litije 111 
okoliša.

Zatem so sledile volitve: v novi odbor so 
izbrali predvsem mlajše ljudi, ki se naj iz
kažejo z znanjem, ki so ga pridobili v JLA. 
Na zboru je manjkalo nekaj članov, ki se 
niso odzvali vabilu, niti opravičili, zato je 
bil sprejet predlog, da bo odbor časti pozval 
vse. ki eo manjkali, da se opravičijo. Nav
zočnost na zborih je temeljna dolžnost vseh 
članov, opravičljivi so le utemeljeni iz
ostanki.

Lepo manifestacijo pripadnikov JLA je 
zaključil predsednik delovnega odbora tov. 
Jože Žen, ki je predlagal Glavnemu odboru 
Združenja rezervnih oficirjev v Beogradu 
pozdravno brzojavko.

in iztrošenimi stroji in mehanizacijo ni
mogoče doseči večje storilnosti v jami. 
Rudniku je torej potrebna nova, mo
derna jamska mehanizacija, s katero^bo 
na eni strani mogoče rudarjem olajšati 
težko fizično delo, na drugi strani pa 
zvišati z njo storilnost in produkcijo na 
moža, z njo pa seveda pocenitev pri
dobljenega premoga.

Kako naj izgleda in kakšna naj bo 
moderna mehanizacija v jami, so vi
deli letošnje leto rudarski strokovnjaki 

bika Trbovlje-Hrastnik na svojemrudnika ___. _
študijskem obisku v Zahodni Nemčiji. 
Mehanizacija rudniških jam, s katero bi 
olajšali in pocenili pridobivanje premo
ga, pa je, ce jo hočemo uvoziti iz ino
zemstva, silno draga, dostikrat pa jo. je 
zaradi pomanjkanja deviznih dinarjev 
— ki so državi nujno potrebni v druge, 
še bolj važne namene — v tujini sploh 
ni mogoče kupiti. In ravno iz tega raz
loga bo v bodoče igralo zelo veliko vlo
go novo rudarsko gradbeno podjetje, ki 
se je osnovalo na tem rudniku, prav 
tako pa Strojna tovarna »Miha Marin
ko«, ki že danes izdeluje najmodernejše 
rudarske stroje, ki smo jih do nedav
nega uvažali iz tujine, izdelovala pa 
bo v prihodnosti še ostale jamske me-

0 tovarni, ki pomaga varčevati z devizami
(Nadaljevanje s 1. strani) 

dovršitev projektiranih novih tovarni
ških objektov, ki je predvidena do kon
ca leta 1955.

Načrte Strojne tovarne smemo sa 
mo pozdravljati, saj bo po izgrad 
nji tovarne mehanizacija rudnikov v 
naši državi močno napredovala. Veli
kega pomena zn mehanizacijo in mo
dernizacijo jugoslovanskih rudnikov je 
seveda nadalje to, da- je tovarna v ne
posredni bližini velikega trboveljskega 
rudnika, kjer je mogoče najožje sodelo
vanje tovarniških strokovnjakov z iz
kušenimi rudniškimi inženirji, ki naj
bolje vedo, kaj je našim rudnikom po
trebno.
Posvetovanja z.rudarskimi strokovnjaki 

iz Slovenije so zelo koristna
Strojna tovarna »Miha Marinko« po

sveča vso pazljivost sodelovanju z vo
dilnimi rudarskimi strokovnjaki z vseh 
rudnikov Slovenije. Na predlog uprave 
tovarne se je že vršil tak sestanek z 
rudarskimi strokovnjaki, ki je prinesel 
bogate zaključke za nadaljnje delo. Se 
ta mesec bo drugo posvetovanje z ru- 
durskimi inženirji, kjer bodo obravna
vali vprašanje nadomestitve dosedanjih 
lesenih jamskih stojk z železnimi, ki jih 
rudniki v tujih državah že uporablja
jo. Seveda bo z upeljavo železnih jam
skim stojk mogoče ustvariti znatne 
prihranke lesa, kar je za naše gospo
darstvo velikega pomena. Prav tako se 
bodo na tem sestanku pogoVorili o re- 
novirunju in modernizaciji sedanjih se
naracij naših rudnikov, razpravljali pn 
bodo uadaljc o poglabljanju in opremi

rudniških jaškov. Taki razgovori ne 
bodo prinesli koristi samo Strojni 
tovarni, marveč tudi rudnikom v Slo
veniji in ostali državi. Tako je to
varna že stopila v neposreden stik z 
rudniki izven naše ožje domovine, da 
se z njimi pogovori o vseh vprašanjih 
njihove modernizacije in mehanizacije.

Ne smemo pa seveda pozabiti na 
proizvodnjo izvoznih strojev, ki jih iz
deluje tovarna v Trbovljah za naše 
rudnike. Od majhnih in lahkih vlačil- 
nih vitlov je tovarna prešla sčasoma na 
proizvodnjo manjših izvažalnih strojev, 
s katerimi bo rešeno tudi to vprašanje 
naših rudnikov. Izvozne stroje, ki jih 
bomo izdelovali v prihodnje doma, smo 
pred nedavnim dobivali še iz tujine, ta
ko na primer za rudnik Zagorje in Ve
lenje, ter še za druge večje rudnike v 
Jugoslaviji. Poleg teh in še drugih 
strojev je tovarna »Miha Marinko« iz
delala komplicirano mehanično opravo 
za avtomatično izmenjavo jamskih va- 
gončkov na dovoziščih rudniških jaškov 
(rudnik Zagorje, jašek Vine). Prav tako 
so v tej tovarni napravili mehanično 
opremo za jašek v Velenju ter za rud
nike timoškega bazena.

Pozdraviti moramo skrb in razume
vanje naših najvišjih gospodarskih fč- 
rumom za čim prejšnjo izgradnjo mo
deme Strojne tovarne v Trbovljah, 
posebno pa se je zanjo zavzel predsed
nik Sveta za industrijo pri vladi LRS 
tovariš Franc Leskošek. Nadaljnja iz
gradnja in razvoj te tovarne bo poka
zala, kako potrebna je bila razširitev 
njenih objektov.

Steklarna Hrastnik gradi stanovanjske hiše
S sprostitvijo naše trgovine se je 

spremenilo tudi povpraševanje po raz
nih steklenih izdelkih v široki potroš
nji. Steklarna v Hrastniku je iz tega 
razloga izdala na pobudo svojega de
lavskega sveta vrsto ukrepov, da se 
proizvodnja čim bolj približa in prila
godi potrebam delovnega ljudstva. Sa
mo v letošnjem letu je tovarna stekla 
v Hrastniku dala za široko potrošnjo 
nad 50 novih steklenih vzorcev, od teh 
veliko izdelkov za prehranbeno indu
strijo. Patentne kozarce za vlaganje in 
vkuhavanje je bilo poprej težko dobiti. 
To potrebo je delavski svet steklarne 
uvidel in kolektiv tovarne je začel pro
ducirati take izdelke v velikih množi
nah. Posebno pazljivost pa so letos po
svetili v tem podjetju od njegovega 
upravnega odbora pa tja do zadnjega 
delavca kakovosti izdelkov. Da so pro
izvodi hrastniških steklarjev res kva
litetni, dokazuje zaloga steklenih izdel
kov v tovarni, ki je vedno pod norma
tivom, tako da mora tovarna odklanja
ti nekatera manjša naročila, to pa za
radi dražje drobne embalaže.

Na zadnji seji je delavski svet ob
ravnaval vprašanje znižanja cen ne
katerim steklenim izdelkom. Tako so 
znižali ceno raznim proizvodom, med 
drugim tudi steklenim cilindrom za pe
trolejke celo za 16 %.

Delo kolektiva je bilo doslej krona
no z uspehom, saj je podjetje do danes 
svojo družbeno akumulacijo odvajalo 
stoodstotno, oddalo pa je iz svojega 
sklada za prosto razpolaganje določen 
odstotek za komunalne potrebe svojega 
kraja. Delavski svet tovarne je aa svo

ji :adnji seji ugotovil, da je kolektiv 
v letošnjem letu do konca avgusta 
ustvaril nad 9 milijonov presežka, s 
katerim svobodno razpolaga. Iz tega 
denarja so skupaj s kolektivom ste
klarne kupili filmsko aparaturo za ki
no, ki ga bo upravljala »Svoboda II« 
v Hrastniku, prav tako pa so prispe
vali za komunalne namene 15%, kar 
da 2,125.000 din. Preostali znesek bodo 
po sklepu delavskega sveta uporabili 
za gradnjo stanovanjskih hiš, ki se že 
zidajo za Savo in bodo do zime že pod 
streho.

Iz gibljivega dela plač pa financi
rajo v tej tovarni popravila in vzdrže
vanje starih stanovanjskih hiš. To, kar 
jim v stari Jugoslaviji kapitalist Abel 
ni nikoli dal, to sedaj dobivajo delav
ci v novi Jugoslaviji, kjer tovarne 
upravljajo sami delavci: že drugič bo
do delili ti delavci 50-odstotnj pribitek 
na mesečno plačo. Plavilen pa je sklep, 
da tega prebitka ne dobe tisti, ki imajo 
veliko neupravičenih izostankov, kajti 
za vsak izostanek se odbije od zneska 
10 odstotkov. To je vzgojen in umesten 
sklep, ki bo dal spodbudo, da v tovarni 
sploh ne bo neupravičenih izostankov 
od dela. V kolektivu je takih članov 
le 21, ki bodo prikrajšani za ta pri
boljšek, od njih pa je večina, ki imajo 
le 2 do 3 neupravičene izostanke. Mirno 
lahko trdimo, da so v tej tovarni disci
plinirani delavci in v tem pogledu ined 
najboljšimi kolektivi.

Lepe uspehe pa dosega kolektiv tu
di na kulturno-prosvetnem področju, o 
čemer smo že pisali in kjer so se po
sebno izkazali godbeniki in pevci. Prav

tako je začel z delom pionirski pevski 
zbor, za čigar ustanovitev je mnogo do
prinesla mladina, ki zaznamuje v lem 
Kolektivu zelo lepe uspehe, saj je mla
dinski aktiv hrastniške steklarne dobil 
v predkongresnem tekmovanju republi
ško odlikovanje kot najboljši mladin
ski aktiv Slovenije. Kolektiv te tovar
ne je na svoje uspehe lahko ponosen, 
saj je z n jimi najlepše Dričakal VI. kon
gres KPJ.

Uipelii tekmovali7a na rudniku Zagorje
V tekmovanje na čast VI. kongresa 

KPJ so vključeni vsi obrati zagorskega 
rudnika. Tekmovalne komisije z obra
tov pošiljajo vsakih 14 dni poročila o 
uspehih tekmovanja glavni komisiji na 
rudniku. Med najboljšimi jamskimi 
obrati je bil doslej obrat Podstrana, ki 
je v septembru dosegel proizvodni na
črt s 109,4%, obrat Kisovec pa ga je 
izpolnil samo z 99,8%. Obrat Kotredež 
ima težavne delovne pogoje, vendar so 
uspehi tekmovanja tudi tukaj pomemb
ni zaradi dvoetažnega odkopavanja v 
polju E, uvedbe širokočelnega prido’ I- 
vanja premoga v polju C, zaradi orga
niziranja izvoza z akumulatorskimi lo
komotivami v kotredeškem rovu ip iz
boljšanja kakovosti rovnega premoga 
s skrbnejšim prebiranjem v Jami. Kljub 
slabim storitvam je obrat prihranil v 
septembru na materialu In drugih stro
ških 8,7%, Podstrana pa 8,1%. V vseh 
obratih se je izboljšala delovna disci
plina, prav tako tudi varnostne mere 
pri delu. V oktobru pa je bil najboljši 
obrat Kisovec.

Pa tudi stranski obrati so bili de
lavni; apnenice so ves čas tekmova
nja presegale svoj proizvodni načrt, 
kar je zahvaliti stoodstotnemu izkori

ščanju delovnega časa. Lepe prihranke 
so tukaj dosegli pri materialu, saj so 
v juliju prihranili 239 din pri er.i toni 
apna.

Med najboljšimi je nadalje kolektiv 
strojnega obrata. Poleg izboljšav v rud
niških obratih in prihrankih na mate
rialu je kolektiv, ki je včlanjen v elek- 
trostrojni zvezi, dosegel uspehe tudi 
drugod; izvršil je mnogo del na elek
trifikaciji naše vasi, pri popravilih na
ših zadružnih žag in še drugih napra
vah. Prav tako ni zaostajal za drugimi 
kolektiv zunanjega obrata. Adaptiral 
in popravil Je upravno poslopje rudni
ka, izvršil pa tudi popravila na naj
bolj potrebnih stanovanjskih objektih.

Delavski svet in upravni odbor rud
nika sta v pogledu novega načina na
šega gospodarjenja kar dobro opravila 
svojo nalogo, ob čemer sta Imela vso 
podporo sindikalne in -partijske organi
zacije. Sedaj pripravljajo tečaj za čla
ne delavskega sveta in upravnega od
bora, v katerem bodo tl funkcionarji 
dobili potrebno znanje o politični eko
nomiji in v finančnih vedah. In konč
no so spoznali razne slabosti, ki še ovi
rajo razvoj rudnika:

VSAK TEDEN
nekaj

PŠENICA MORA POČIVATI
Mladi bolgarski uradnik je tel 

nekega dne na deželo. Ko je ko
rakal po pšeničnem polju, je 
oprašal starejšega kmeta: »Povej- 
te mi, zakaj je pšenica tako upog
njena?*

»Zaradi tega, ker mora poči
vati. preden nastopi dolgo poto
vanje,* je odgovoril starec.

KULTURA NA TEKOČEM 
TRAKU

Sedaj so sistem norm (produk
cija. ki jo zahtevajo od vsakega, 
delavca) razširili na kulturno živ
ljenje na Madžarskem. Književni 
časnik »Irodalmi Ujsag* poroča, 
da je 1?5 madžarskih pisateljev 
izdelalo plan, da bodo v prihod
njem letu napisali književnih 
del različne vrste, tako na pri
mer 10S romanov, obširno zgodo
vino glavnih industrijskih načr
tov in določeno število zgodovin
skih romanov.

V pripravi je tudi 1? gledali
ških del, kakor tudi filmski sce
narij, ki se ukvarja z življenjem 
Lea Frankela, vodilnega člana 
madžarskega delavskega gibanja. 
Madžar* i pesniki pa pripravlja
jo 23 pesniških zbirk.

JUNAK SOVJETSKE ZVEZE
Dna moža sta prekoračila ce

sto kljub temu, da je svetlobni 
signal kazal »Stoj*. Takoj ju ie 
ustavil stražnik, kj je zahteval 
plačilo kazni. Prvi je plačal, dru
gi pa je oprašal z visokim gla
som: »Ali morajo junaki Sovjet
ske zveze plačati kazen?*

Stražnik se je takoj strumno 
zravnal, pozdravil in odgovoril: 
»Ne t miriš! Junaki Sovjetske zve
ze ne plačajo nikoli kaznih

Ko sta bila oba za oglom na 
varnem, je prvi vprašal drugega•' 
»Bili morate pristno jeni. Ste ju
nak Sovjetske zveze prav *ako 
kot jaz.* Drugi je od govoril 
TočnoI Pa saj sem ga samo opra 
šal in tako izvedel resnicol*
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Naši čitatelji pišejo
Tekmovalni polel »Svobode-Trbovlje II«

Društvo »Svoboda« v zgornjih Trbov
ljah se je z vsemi svojimi sekcijami 
vključilo v tekmovanje za naslov naj
boljšega prosvetnega društva v okraju. 
V tem delu trboveljske doline se kul- 
turnoprosvetno življenje ni razvijalo v 
večjem obsegu, za kar pa so dani vsi 
Pogoji. Zato so tudi tamkaj ustanovili 
delavsko prosvetno društvo »Svoboda« 
in je pričakovati, da se bo kultumo- 
prosvetno delo v gorenjih Trbovljah 
zelo lepo razmahnilo.

Prvi začetki tega hvalevrednega 
Prizadevanja so bili sicer nekoliko te
žavni, zlasti še, ker je bilo med tam
kajšnjimi kulturnimi delavci precej 
omahljivcev. Toda vse težave se z ži
lavim delom premagajo in so jih tudi 
tukaj. V društvo so vstopali novi člani, 
ki jih je sedaj že nad 400. V zadnjih 
dneh se jih je včlanilo nad 40, to pa 
Predvsem iz vrst mladine. Pozdraviti 
je treba pristop večjega števila učite
ljev in profesorjev, tako da je društvu 
s te strani pomoč zagotovljena.

Društvo je dobilo na razpolago tam
kajšnji lepi »Dom kulture«, kjer bo 
imelo potrebne prostore za vsestransko 
delovanje. Prva naloga novega društva 
5e bila ureditev prostorov v tem domu. 
Slovesna proslava ureditve prostorov v 
novem Domu Svobode bo na Dan re
publike, 29. novembra. Poleg dvorane 
z gledališkim odrom, ki je že urejena, 
ter prostorov za vaje dramske sekcije 
društva, bodo tamkaj pripravili še lo
kal za šah, za vaje pevskega zbora, ki 
je že začel z delom. Glasbeni odsek, ki 
itna že svoj tamburaški orkester, bo 
tudi imel v tem domu svoje prostore, 
Prav tako bodo uredili tamkaj lepo 
čitalnico. Poleg tega pa bodo v Domu 
»Svobode« prostori še za terenski odbor 
OF, ZB, AFZ in mladino, s čimer bo 
Prišlo društvo »Svoboda« do najožje 
Povezave s temi množičnimi organiza
cijami, ki mu bodo pomagale pri vrši- 
tvi njegovega poslanstva.

Do sedaj so v tem društvu dramska 
sekcija, pevski zbor, tamburaški orke
ster in filmski krožek. Gledališka sku
pina si je zadala nalogo, da bo že v 
tej sezoni uprizorila pet odrskih del. 
Trva premiera bo prišla na oder do 
29. novembra. Pevski zbor je tudi že 
začel z delom, v katerem je trenutno 
62 članov in članic. V načrtu pa imajo 
tudi ureditev lutkovnega gledališča. 
Zanj že pripravljajo oder, ki bo na
meščen v mali dvorani. Ustanovitev 
lutkovnega odra je treba toplo pozdra
viti, saj bomo z njim pritegnili v kul
turni krog haše najmlajše.

Posebno uspešno deluje filmski kro
žek, ki je dobil pred nedavnim kino
projektor na ozek trak, prav tako ima 
ta krožek svoj avto, s katerim marljivo 
obiskuje bližnje in daljnje vasi ter pri
reja fiimske predstave tudi v Savinjski 
'žtjlini.

Društvo »Svoboda - Trbovlje II« pa 
si je zagotovilo še neko pridobitev: dne 
29 novembra bo odprlo v svojem domu 
hov kinematograf. Aparaturo si je dru
štvo že kupilo ter delajo sedaj tamkaj 
ha ureditvi potrebne projetorske kabi- 
he Ko bodo vsa pripravljalna dela

končana, bodo imele gosto naseljene 
zgornje Trbovlje svoj lasten kino za 
prikazovanje filmov normalne širine, 
medtem ko so doslej predvajali tam
kaj samo filme na ozek trak.

Kakor smo že omenili, se novi člani 
stalno priglašajo. Posamezne sekcije 
društva pridno vadijo, tako da bodo 
lahko kmalu začeli z rednimi prosvet
nimi večeri, ki jih nameravajo prire
jati redno vsak mesec, kakor je bilo to 
v navadi pred vojno pri »Zarji«, »Svo
bodi« in »Vesni«.

Društvo »Svoboda« v zgornjih Tr
bovljah si je svoj delavni načrt pra

vilno začrtalo. Svojo nalogo bo vršilo 
lahko z uspehom, saj je na pravi poti: 
povezalo se je z množičnimi organiza
cijami ter odprlo pot prosvetnim de
lavcem, ki so do nedavnega stali izven 
kulturnoprosvetnega dela med delovni
mi množicami.

Članstvo »Svobode - Trbovlje II« je 
trdno odločeno, da bo svoj načrt izvr
šilo in se tako uvrstilo med kandidate 
za osvojitev prehodnega pokala, ki ga 
bo Izvršni odbor Ljudske prosvete 
okraja Trbovlje izročil najbolj priza
devnemu kulturnoprosvetnemu društvu 
našega okraja.

lakih tajnikov ne potrebujemo
Bližnje volitve v naše občinske ljudske 

odbore, zbore proizvajalcev in okrajne zbore 
so po vseh terenih okraja Trbovlje močno 
razživele tudi tiste, ki so doslej stali ob 
strani. V zvezi s tem pa je naše vaške terene 
močno razgibala odmera. IV. akontacija le
tošnjih kmečkih davkov, ki se je nekaterim 
ljudem v posameznih predelih našega okraja 
zdela previsoka. Poleg razgovorov o doseda
njem delu naših ljudskih odborov in o izbiri 
kandidatov za bodoče volitve so seveda po
vsod razpravljali o davkih, prav posebno 
nedostopni glede tega vprašanja pa so bili 
v občinskem ljudskem odboru v Dolah pri 
Litiji. 2e na prvi razširjeni seji občinskega 
ljudskega odbora OF ter ostalih množičnih 
organizacij. KZ in še drugih je prišlo do 
zanimivih razprav, prav tako na drugi seji, 
ki so jo sklicali za 30. oktobra. Za rešitev 
raiznih vprašanj je bilo treba v Dolah skli
cati že v drugič razširjeno konferenco, ven
dar pa so imeli aktivisti z okraja na terenu 
mnogo dela, preden se jim je to posrečilo, 
kajti tajnik občinskega ljudskega odbora v 
tern kraju je imel glede sklicevanja sej in 
podobno prav svojevrstne poglede in meto
de: če je bilo treba sklicati kakšno sejo, je 
lepo poslal na teren kakšnega otroka in s 
tem je bilo delo za tega moža opravljeno. 
Ko je bilo treba sklicati sejo v drugič, taj
nik Ivan Grčar seveda za to ni imel časa, 
kajti že dva dni je bil na neki ženitovanjski 
pojedini. Povsem razumljivo je, da se mož 
ob tako lepi priložnosti ni zmenil za svoje 
službeno in državljanske dolžnosti. Aktivisti 
z okraja so se zato odločili, da gredo že v 
sredo, 29. oktobra, sami v Dole. In res: ko 
so obiskali posamezne vasi občine Dole, so 
dognali, da ljudje kaj malo vedo za ponovno 
sklicano sejo. Pa še nekaj so opazili — 
namreč prav čuden odpor kmetov proti ob
činskemu tajniku: ta je znal in vedel poma
gati sebi (obnovil si je svoja gospodarska 
poslopja), ostalih pa ni videl

Razumljivo je, da je bila seja ozir. širše 
posvetovanje sklicano za 30. oktobra, kaj ži
vahno. Poleg podrobnih razprav o samih vo
litvah je bilo na tem sestanku mnogo raz
govorov glede odmere davkov. Najbolj na
sprotna proti tej odmeri sta se pokazala 
občinski tajnik Grčar in z njim še neka
teri drugi odborniki, češ da kmetje ne bodo 
zmogli davkov, ker so previsoki, da ljudje 
ne bodo šli volit, da ue bodo hoteli sprejeti 
kandidatur itd. Da pa kmetje v Dolah le 
zmorejo poravnavo svojih obveznosti do dr

žave in naše' ljudske skupnosti, nam povedo 
naslednje številke: samo za odkup krompirja 
po KZ v Dolah so kmetje dobili 1,196.836 din, 
za odkup zelja 88.427 din za odkup gozdnih 
sadežev 543.U32 din, za ostale poljske pridelke 
134.585 din, za les pa 4,350.260 din ali skupno 
6,313.134 din. KZ v Dolah pri Litiji pa je na 
drugi strani prodala kmetom industrijskih 
izdelkov za 521.121 din. Pa ne samo to — še
neko drugo vprašanje se pojavlja: za davke 
ni denarja, za obnovo cerkvene strehi_ . obno 
kmetje darovali preko 150.000 din!

a e pa so

Kje jo torej vzrok za trditev, da je od
mera davkov prevelika! Prav gotovo v opor
tunističnem zadržanju samih ljudskih odbor
nikov, katerim je prednjačil sam občinski 
tajnik Grčar, ki je najbolj poudarjal preve
liko davčno osnovo, sam pa je izven KZ 
prodal čez 50 mernikov krompirja! Takih m 
podobnih mož, ki so prodajali svoje poljske 
pridelke izven KZ samo zato, da bi prikrili 
svoje prave dohodke, je še več.

Spredaj navedene številke pa so samo del 
vsega, kar bi lahko v zvezi z odporom proti 
davkom povedali, so pa že same ob sebi 
zgovorne dovolj. Ljudski odborniki v Dolah 
si predstavljajo ljudsko samoupravo seveda 
čisto po svoje; tako je n« pr. nek kmet de
jal: »Kaj nam bo takšna ljudska oblast, ki 
nam ne pusti, da bi sami odločili, kakor bi 
mi hoteli m sami določili, koliko davkov 
bomo plačali . .« Prav nič čudnega ni torej« 
da je v Dolah prišlo do tega. da so tajnika 
Ivana Grčarja izključili iz članstva Partije, 
in skoraj verjetno je,’ da ga bodo odstranili 
tudi z njegovega položaja v občini. Na šir
šem sestanku partijske organizacije, ki je 
bila takoj nato, so tega moža zaradi malo
marnega opravljanja službe, nepravilnega 
odnosa do ljudi in zaradi poneverb izključili 
iz partijske organizacije. Tako ki je ta mož 
prilastil iz občinskega samoprispevka 10.400 
din, iz gasilske blagajne pa 20.000 din. Prav 
tako je že nad eno leto dni zadrževal par
tijsko članarino, ki jo ni odvedel. Vedno se 
je izgovarjal, da jo je že nakazal. Njegovo 
celotno delovanje je v preiskavi.

Prepričani smo lahko, da si vsi pošteni 
volivci \ Dolah takih tajnikov ne želijo in 
jih tudi ne potrebujejo. Zato bodo v bližnjih 
dneh na svojih zborih volivcev predlagali v 
novi občinski odbor takšne ljudi} v katere 
bodo imeli popolno zaupanje in ki zanje ve
do, da bodo pravilno zastopali in varovali 
koristi vseh.

Volitve v skupščino Okrajnega zavoda za socialno 
zavarovanje so najboljše potekle v Trbovljah

Po vsestranski dobri politični pri
pravi so v nedeljo 26. oktobra opravili 
volitve v skupščino Okrajnega zavoda 
za socialno zavarovanje tudi v našem 
okraju. Vseh volišč je bilo 33, izvolje
nih kandidatov pa 38. Volilnih upravi
čencev je bilo v trboveljskem okraju 
15.358, volitev pa se je udeležilo 12.523 
ljudi ali 82,12%. Najslabše so izvedli 
te volitve pač na zagorskem sektorju,

CESTA ZAGORJE-PODKUM - VAZNA 
PRIDOBITEV ZA ZASAVSKE KRAJE

, Tz Zagorja dri) skozi šklendrovec na Pod- 
~uin cesta. po kateri .to mogoče priti tudi z 
dobrimi avtomobili, saj so jo leta 1948 še 
“tikaj dobro uredili, vendar so z deli pre 
“eha.il, kor te zmanjkalo denarja. Kakšnega 
P°mena je dokončna izgradnja te cesto In 

dalje do Presko, vidimo, če pomislimo. 
iu je pot od Zagoria skozi Šklendrovec do 
tortkuma dolga le 7 km, cesta ob Savi skozi 
uadeče na Podkupi pa meri 35 km. Leta 1947 
!n 1948 SO gradili oosto skozi Šklendrovec 
bled 5. in 6 kilometrom. Kmalu nanto pa so 
2.®la ustavili zaradi pomanjkanja kreditov 
fromet na tej cesti 1e bil že kolikor toliko 
Ureien vendar Se ne v celoti. Želja volivcev 
\ Podkumu je bila da se cesta iz Zagorja 
»kozi Šklendrovec do Podkuma dokončno 
®Pravl v red ter podaljša še do Preske.

. Okrajni ljudski odbor je letošnje loto nvi- 
?®1 važnost dokončne zgraditve te ceste, zato 
Je Poiskal v ta namen potreben denar Iz, iz
venproračunskih sredstev. Za nadaljevanje

gradnje so dotočili 1 milijon dinarjev in

7. deli na cesti začeli v letošnjem septem- 
bru. Najprej so 7,aposlili tukaj 40 delavcev, 
pozneje pa so to število povečali na 68. Tudi 
potrebno orodje »o preskrbeli, tako da je 
dolo kar dobro napredovalo. Do 1. novembra 
so izkopali 800 metrov trase ter položili 50 m 
tlaka n IH,k a.ia m. prav tako pa napravili pro
past« v dolžini 100 metrov.

Za Izgradnjo ceste se seveda živo zani
majo tudi vollvol Iz Podkuma. Zato so na 
zboru volivcev sklenili, da bo vsaka hiša 
opravila za to cesto 5 brezplačnih dnin. t. j- 
po 40 udarniških ur. kmetje, ki imajo vprež-

kar da misliti, da so tamkaj volitve le 
pomanjkljivo pripravili. Najbolje so jih 
izvedli v Trbovljah; tako zaznamuje 
volilna dnota na rudniku T-rbovlje- 
Hrastnik 90% udeležbo, Strojna tovar
na »Miha Marinko« 95%, elektrarna, 
železnica in , pošta 94,6%, cementarna 
100%, OLO Trbovlje, sodišče, Narodna 
banka in množične organizacije 82%. 
okrajno in mestno gradbeno podjetje 
ter cestarji 84%, Mestno strojno mizar
stvo in trgovska podjetja pa 97%. Tudi 
upokojenci v Trbovljah so dobro vo
lili, in sicer z 90-odstotno udeležbo. 
Slabše pa so se odrezali v Trbovljah 
ostali, ki so volili samo 63-odstotno.

no. bodo na z njo tudi napravili isio 
število brezplačnih dnin. — Ko bodo vsa dela 
skončanat ho na cesti Zagorje—Podkum mo
goč vsak avtomobilski prevoz, akoravno bo 
vožnja za težje kamione na prvih 5 kilome
trih nekoliko težka, ker le cesta še precej 
ozka. Potrebno bo torej, da se v bližnji bo
dočnosti cesta na tem sektorju če primerno 
razširi. Dokončna izgradnja te gorske ceste 
bo vsekakor velikega pomena za revirsko in 
kumljansko prebivalstvo.

Drugi najboljši volilni sektor so bile 
Radeče; tukaj so volili v papirnici 
100%, železničarji v Zidanem mostu 
85%, upokojenci 70%, ostali pa 88%. 
V Hrastniku je volilo v steklarni 76%, 
kemična tovarna in apnenice 86%, upo
kojenci 75%, ostali pa 82%. Najsi bše 
so pa opravili te volitve v Zagorju, 
rudnik je volil 72%, upokojenci 48%, 
ostali pa 81%.

Volitve so povsod potekale v redu. 
Tudi volišča so bila lepo okrašena, po
sebno pa so se v tem pogledu izkazali 
trboveljski upokojenci. Novoizvoljena 
skupščina Okrajnega zavoda za social
no zavarovanje se je sešiti k ..vojemu 
zasedanju včeraj, 5. novembra.

Earl biggersi Skrivnost

EVE EUR
Tv. žepa Je potegnil pisemski ovitek. I* 

Sr'8« pa zgsnjen list belega papirja in ilo- 
pUnic©

Planner? Je pazljiv« pogledal obe utvari: 
»Tukaj, 'gospod nadzornik, m« neki odtisi; 
*« na to stvar bolje razumete kot Jaz. 

**božei\« ie rekel Chan »Ali bi ml hoteli po* 
odtisi na dopisnici in na pisem 

*e»n papirju Uti?«in so ml, da so To lahko »a trdno ligo 
v,nio h preiskavo In kaj sklepate I/. tega?« 

ž *Ta beli papir je bil v pisemskem ovifku 
P, tftjflav Jem Scotti and Varda,« Je pojasnil 

»Gospodična Morrow vam je verjetno 
teni *e govorila.«

h 'ha povedala ml Je, da ste pregledali 
ortn0 Frederlka In Čigav Je ta palCnl

Ul1« ha karti?«
in **o |n odtis I*aradyjevcga palca, sluge go- 

1 VJa Kirka,« Je prUtavll Chan
lannery Je planil pokonci:

b ml niste tega takoj povedali! Sedaj
a, fare* napredli jemo! Moram vam priznati, 
T* Mb«te nekatere odlike detektiva! I»arady!

Vl/lJfcnn se drzne odpirati tuja pisma!«
"on j« zamahnil z roko kot znamenje.

J}* ne utrinja.
M ¥Ne.. im! Dovolite, gospod nadzornik! Spet 
0,,/ndl pospešili stvar. Tudi I*arndyJ« bomo 

*s«vh|| /.raven pa potrpežljivo čakali.«/ 
*'uidite k vragu » vašo potrpežljivostjo!« 

hi*'*«llknll Fl«nnery .laz sem drugega mne* 
It Hal uh hom prijeti in ga potem prisilil 

[•jHnanJu «
pn hom l/.guhll odličnega strežnl- 

H Ali naj ni«i dam kakšna priporočila?« 
* «*mo trenutek, nadzornik.« ga Je roteč 
L Chan »Nobenih dokazov nimamo, da 

| tj-* *rady morilec On Je sicer storil greh. 
I H *nl zn p i/.lmo na vaak njegov gib. 1’rlšll1

bomo do Imenitnih odkritij Danes Ima prost 
dan, gospod Kirk?«

»l)a, dane« Je prost. Je odgovoril Kirk. 
»Par a d.v Je verjetno v kinu To Je njegova 
glavna in edina duševna hrana.«-či’« i.»Takoj bomo odčll v njegovo sobo In pre
gledali l*aradyjeve reči. Ali ni to boljše,
kakor da ga 
siltef«

ne slepo zgrabimo* KrJ ml

»Morda Imate prav,«^Jje dejal omahljivo
»Ali J« tu 

Kirk Jr pritrdil.
Flanneru avto*«

' ■■'lit
k,-'«*

»Potem se z njim odpeljite vi, gospodična 
Morroo ln tovarlč Chan, Jaz pa se bom s 
svojim.« Je dejal Flannery.

Ko Je vozil svoj Športni avto, Je Kirk po
gledal Izpod čela mlado dekle ln se na
smehnil

»temu pa se tako porogljivo smchljatet« 
ga ie vpračala

»Nečesa sem so spomnil . .«
»l‘a Jo to potrebno*«
».Morda ni. veseli me pa le! Ta trenutek 

sem namreč mislil na vas.«
»Naine* Prosim Vas, ne trudite se preveč.«
»Zagotavljani vam, da mi to ni niti naj

manj neprijetno. Domislil sem sl, kako Je 
mogoče, da vas v tej zadevi kjer se po
javlja toliko skrivnostnih žensk, če n! nihče 
vzel v precep «

»Glej ga, gleji Zakaj bi pa vi radi to sto
rili*«

»Cisto preprosto. Kdo ste vi* Od kod pri 
bajale* Ker »e pa sami ne morete zasllče 
vati, lil bilo morda potrebno, da vzamem to 
preiskavo Jaz v roke.«

»VI at« že kar preveč IJnbeznivl.s
»Upam. da hi temn ne nasprotovali.«
Spretno ae le umaknil tovornemu avlo 

mobilu, potem pa Jo Je strogo pogledal:

v««Ameriški Ulm „tz tisoč in ene noči
Film bi lahko imel tudi naslov »Aladin 

in njegova čudežna svetilka«, seveda če ne 
bi že tudi napravili filiria s takim naslovom 
in pa če ne bi dišalo v filmu bolj po Holly- 
woodu, kot po sloviti pravljici iz zbirke »Ti
soč in ena noč«.

Zgodba se plete v Bagdadu, ki se koplje 
razkošju in bujni vzhodnjaški domišljiji-

Poln je princev, princes, vezirjev, haremov, 
lepih suženj, maščevanja ln zvijač. Razcapan
rokomavh sredi trga je nemara preoblečen 
sultan ali na vezir. Kdo vel Čudežna Aladi- 
nova svetilka prestavlja gore, pričara jedi, 
palače, zmaguje nad sovražniki itd.

Aladin in njegov prijatelj Abdulah sta 
bila v Bagdadu ravno takrat, ko so nesli na 
sprehod lepo sultanovo hči Armino. Aladin 
jo je oboževal, zato je skočil k njej v nosil
nico in ji prižnal ljubezen. Seveda sta se 
tudi zmenila za nočni sestanek na sultano
vem vrtu. Princ Hadži je medtem z vezir
jevo pomočjo spodnesel starega sultana in 
tako je tudi Aladin namesto v naročje svoje 
ljube prišel v ječo, nečakonjo princeso pa je 
obljubil vezirju. Princesina služabnica No- 
vira je pomagala ALadinu in prijatelju, da

sta pobegnila v gore. Tam je Aladin našel 
čudežno svetilko in lepo vilo, ki se je za
ljubila vanj in, mu delala preglavice toliko 
časa, da s* ni ustvarila drugega Aladina, po
polnoma enakega novemu princu, ki je po
ročil princeso Armi.no in pomagal staremu 
sultanu na prestol. V Bagdadu je zavladala 
sreča, hrepeneča vila pa je prišla do moža.

KINO TRBOVLJE

bo predvajal prihodnje dni 
emerižki barvni film

>IZ TISOČ IN ENE NOCIc 
naslednji teden pa francoski film 

»ODŠEL BREZ NASLOVA«
Spored predstav bo razviden 
iz reklamnih omaric in lepakov

Pred Partizanskim tednom v Liliji
Od 7. do 14. decembra t. 1. bo v 

Litiji Partizanski teden, v spomin na 
ustanovitev II. Štajerskega bataljona, 
ki je bil ustanovljen sredi decembra 
1942 na Kremenjaku na Dolenjskem. 
Za zbor prvih slovenskih partizanskih 
borcev se vrše v Litiji velike priprave. 
Postavljen je poseben organizacijski 
štab, ki se deli v več odsekov. Kultur- 
no-prosvetni odsek je že izdelal okvirni 
piogram za prireditve v Partizanskem 
tednu.

V nedeljo 7. decembra bodo dopol
dne in popoldne razne športne prire
ditve, lahkoatletska tekmovanja itd. 
Zvečer tega dne pa bo v Litiji gosto
vanje ljubljanskih kulturnih skupin: v 
ponedeljek 8. decembra: popoldne ša
hovska tekmovanja najmlajših, zlasti 
dijakov litijske gimnazije, zvečer pa 
simultanka litijskega rojaka tov. To
neta Preinfalka .s člani litrskega ša
hovskega kluba; v torek 9. decembra 
bo popoldne pionirska prireditev, zve
čer pa predavanje Ljudske univerze, 
povabljen je zgodovinar ljubljanske 
univerze dr. Metod Mikuž; v sredo 
10. decembra je določen nastop litij
skih in okoliških glasbenih društev, 
tako litijske Lipe. šmarskega Zvona, 
gimnazijskega pevskega zbora in litij
skega orkestra. Popoldne bo komemo
racija na litijskem pnknnali«'*'!. ki jo 
bodo organizirale žene, članice ženske 
sekcije OF v Litiji v spomin padlih 
borcev NOB; v četrtek 11. decembra je 
določena slovesna kinopredstava. Pri
reditveni odbor se bo zavzel za izvaja
nje slovenskega filma »Jara gospoda« 
po Kersnikovem besedilu. Na slovesno 
izvajanje v Litiji bodo povabljeni vid
nejši delavci tega filma; v petek 12. de
cembra bodo uprizorili Borove »Raz- 
trgance«. To delo so v Litiji člani do
mačega Dramatskega društva že izva
jali. S ponovitvijo v Partizanskem 
tednu pa hočejo dati poudarka Idejam 
NOV. Pisatelj »Raztrgancev«, pesnik 
In književnik Matej Bor, bo osebno

prisostvoval pri uprizoritvi svojega 
dela; v soboto 13. decembra je dolo
čena slovesna akademija, v nedeljo pa 
bo zbor II. Štajerske grupe s pohodom 
na Tišje, kjer so se zmagovito spopadli 
z Nemci. Ta dan bo v Litiji slovesno 
proglašen za občinski praznik v spomin 
na boj na Tisju, ki se bo nadaljnja leta 
praznoval proti koncu leta, letos pa iz
jemoma skupno z borci II. --ajerskega 
bataljona.

Pri izvedbi bogatega programa — 
objavljen je samo del prireditev — de
lujejo domala vsi Litijani, ki so znani 
kot dobri in zanesljivi organizatorji. 
Litija bo tiste dneve v slovesnem raz
položenju. Bo tudi ozvočena. V Ljub
ljani pa deluje pri GO ZB poseben pri
reditve li odbor, ki bo pripomogel k še 
boljši proslavi litijskega praznika in 
dneva - ustanovitve II. Štajerskega ba
taljona.

POZIV
Pozivamo vse delavske svete podje

tij, ustanove in organizacije, da nam 
na poslane jim prošnje za prispevke za 
gradnjo Delavskega doma sporoče svoje 
odločitve. — Odbor za izgradnjo Delav
skega doma v Trbovljah.

Vabilo
Akademske izobražence in vi- 

sokošolce okraja Trbovlje obve
ščamo. da bo

IV. BRUCOVSKI VEČER

v soboto dne 6. novembra 1952 
ob pol 8. uri zvečer v Domu 
Svobode II v Zgornjih Trbovljah 
(v bivšem Domu kulture).

Vljudno vabljeni!

»Kai ste delali tisti večer, ko Je Eva Do
rami pobegnila Iz Peshawarjaf«

»l*o vsej verjetnosti sem sedela doma In 
pisala šolske naloge,« je odgovorila. »Jaz 
sem že v svoji zgodnji mladosti kazala 
nagnjenost do iičeuja.«

»To vam verjamem. Kje ste se pa naučili 
tako spodobnega vedenja*«

»V ltaltimor.v. dokler nisem prišla na 
Zahod In se vpisala na pravno fakulteto«

»Odlično! Preiskujemo Sc naprej vaSo 
temno preteklosti povejte ml, čemu ste se 
odločili ravno *n pravo* Zaradi ljubezen
skega razočaranja*«

»Strahotno se motite,« Je odgovorila Mor 
row. »Moj oče Je bil sodnik In je vedno tožil, 
da nima moSkega potomca, ki bi prevzel nje
govo službo.«

»Že davno vem, da so sodniki omejeni 
ljudje: prtSel sem z njimi v stik zuradl pre
hitre vožnje. Sodnik sl Je torej žolel sina? 
NI znal ceniti svoje srečel«

»Polagomn Je uvidel, da ni vse propadlo. 
Pregovoril mo Jo, da sem se odločila za 
pravo.«

»Kako ubogljiv otrok!«
»To ml ni bilo ravno težko, ker me Je ta 

Študij res zanimal Nikoli niso bile zame pri
vlačno pruzne in plitve zabave.«

»To vam verjamem ln to me spravlja v 
veliko skrb.«

»Zakaj?«
»Zato. ker sem zelo povrlen.«
»Oh! Pa Imate vendar Se kakSno lastnost, 

ki dISI po resnosti*«
»No vein. Ta stran ninjega značaja Je 

ostala popolnoma zanemarjena ln Sele sedaj 
se trudim, da bi tudi to popravil.«

»Jaz vam bom pomagala.«
Kirk Je pustil svoje vozilo v stranski uli

ci, nato na sta odSla v nebotičnik.
Grace Lina Jo bila zaposlena pri dvigalu 

Mladenič Jo Je bistro preglodal. Kodri nje 
nlh temnorjavlh las so gledali izpod klo
buka. Na njenem bledičnem mladostnem 
obrazu ni bilo nobene gube Neznana leta — 
si Je mislil Kfrk — a vendar nespobitna l®- 
pntn KakSne skrivnosti krije njena pretek
lost. Zakaj neki je sir Krederlk prinesel s 
seboj ta časniškl izrezek, ki se nanaša na 
Jenny Jeromo*

»Takoj bom za vami,« Je rekla Morrovv, 
ko se Je dvigalo ustavilo v dvajselem nad 
stropju Kirk le odSel v svojo vilo, kmalu 
za njim pa je prispela tudi Morrovv.

»Hotela sem postaviti tej deklici v dvi
galu več vprašanj,« Je začela pojasnjevati.

»Tistega dne, ko Je bil ubit sir Frederik, 
Ji nisem posvetila nobene pazljivosti.«

»Kako se vam zdlf«
»To Je ženska Iz boljše družbe. Njen tre

nutni položaj JI. mislim, ne ustreza.«
»Jaz sem pa mislil, ds le ta služba zanjo 

še predobra *
Morrovv Je očitajoče rekla:
»Vi ste neresen človek I«
Chan ln Flannerj sta potrkala na vrata.

Nadzornik Je bil ves zasopljen.
»Gospod Kirk,« je začel, »ako nam boste*UDH|iuu rvn n,» je tucci, »»»v »»*»**■

pokazali sobo svojega strežnika, lahko zač
nemo takoj s preiskavo. Prinesel sem s se 
boj več ključev. Pretaknili bomo vsak naj
manjši predal.«

»Kako hi bilo. če bi preglodali tudi ku
harjevo soboT« Je predlagal Flanncry.

»Moj kuhar le Francoz ln Ima svoje sta
novanje v mestu.« Je pojasnil Kirk.

»Hm! Ali Je bil sploh v blši tisti večer, 
ko se Je dogodil umor?«

»Da.«
»Dobro Potem moramo tudi njega zasli

šati«
»Mislim , da bo to za vas velika zabava, 

kajti on govori zelo popačeno angleščino.«
Kirk le pustil oba policista v Paradyjevl 

sobi ln odšel v salon, kje* Je sedela gospo 
dična Morrovv

»Gotovo vas prevzame strah, kadar zagle
date kuhinjo, ali ne?«

»Zakaj?«
»Zato. ker ste pač velika pravnica!«
»Jaz znam brati tudi recepte kuharskih 

knjig In znam pripraviti tudi več jedil 
Lahko bi vas celo s svojim znanjem prese
netila.«

llarry Kirk Je uradno Izjavil:
»Gospodična, človek vas vedno bolj ceni 

Ali hočete, da začneva pripravljati čaj?«
Odšla je z njim v kuhinjo.
»Imam skromno slnnovanje,« Je rekla, »ln 

kadar zvečer nisem preveč utrujena, si sama 
pripravim večerjo..

»In kako se počutite ob četrtkih zvečer* 
Alt ste tedaj preveč utrujeni?«

»Kakor se vzame: zakaj pa vprašujete?«
»Četrtek Je prosti dan moje služinčadi. 

AH moram še naprej to poudarjati*«
Gospodična se Je nasmehnila:
»Dobro, zapomnila sl boin «
S spretnimi rokami je položila lonček z 

vodo na štedilnik, nato pa pripravila sko
delice ln vse potrebno za čaj.

»Kako se v tej hiši vse blešči,« Je pri
pomnila. »Parady mora biti res vzoren 
strežnik.«

»Vprašajte mojo babico! Ta pravi, da zna
jo moški živeti samo v razkošju In umaza
niji. Po njenem mnenju mora vsako hišo 
voditi ženska.«

»Kakšna neumnosti«
»Da . . Moja babica Je za nami zn celo 

stoletje. V njenem času Je bila glavna skrb 
žensk, da so bile dobre gospodinje. Danes 
pa postajalo ženske filmske Igralke, članice 
razumarskih klubov, odvetnice, državni to
žilci, detektivi. Da . nekoč so bili lepi 
časi . . .«

»Lepi časi zn moške,« Je pripomnila ona.
»Sedaj mi nimamo več veljave.«)
»Nisem hotela reči ravno tega . toda zdi 

se ml. da ie čaj že gotov.«
Kirk Je prinesel pladenj v salon. Gospo

dična se J« osedla za mizo. Kirk Je odšel v 
jedilnico In se vrnil s steklenico sodo. a 
steklenico pijače ln z več kozarci.

»Ne smemo pozabiti d» nadzornik Flan- 
nery prezira čaj,« le rekel

»Dobro hi bilo, če bi "malo pohitela, da no 
bosta prepozna.«

Toda Chan til Flannery se nista hotela 
prikazati

V kaminu so gorela polena In polnila sobo 
s prijetno In mehko svetlobo Kirk Jo vzel 
skodelico In se zleknil v naslanjač.

»Krasnol To Je edina beseda, s katero 
lahko izrazim to udobje Ce bi vas človek 
videl samo od časa do časa. bi nikdar ne 
mislil, da se ukvarjate z detektivskimi 
posli.«

»Jaz imam silno različne sposobnosti.«
(Daljo prihodnjič)
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Se nekaj o Trgovinski zbornici
Spričo okoliščine, da si nekatera 

podjetja, zlasti pa proizvodna, glede | 
trgovinskih zbornic še niso povsem na 
jasnem, hočemo bralcem podrobneje 
obrazložiti Uredbo o trgovinskih in go
stinskih zbornicah, ki je bila izdana na 
osnovi prvega člena zakona, ki poobla
šča vlado FLRJ, da izda uredbe, s ka
terimi se naša gospodarska ureditev 
spravi v sklad z novim gospodarskim 
sistemom. Uredbo je izdala vlada FLRJ 
na predlog Sveta za blagovni promet 
pri tej vladi. v

Uredba pravi, da se v trgovinski 
zbornici združujejo gospodarska pod
jetja in druge gospodarske organizacije, 
ki so udeležene v blagovnem prometu, 
t. j. trgovska podjetja, spedicijska pod
jetja, podjetja za vskladiščenje blaga, 
proizvodna podjetja, kmetijska posest
va, zadruge in druge zadružne orga
nizacije itd. Ravno tako se lahko zdru
žujejo turistična podjetja v trgovinske 
in gostinske zbornice. Članstvo je pro
stovoljno. Zbornica je samostojna druž
bena organizacija, ki ima svoj statut, 
ki določa organizacijo in naloge zbor
nice, njene organe, sestav in volitev teh 
organov, način sprejemanja sklepov v 
zbornici in način njihove izvršitve' ter 
pravice in dolžnosti članov zbornice. 
Ta statut potrdi pristojni državni or
gan. Zbornica je pravna oseba. Zbor
nice se lahko ustanove za okraj in 
republiko. V okrajno zbornico se zdru
žijo gospodarska podjetja in druge go
spodarske organizacije na območju 
okraja. Gospodarska podjetja in go
spodarske organizacije, ki imajo pro
dajalne izven območja zbornice, v ka
terem 'je njihov sedež, se lahko zdru
žijo tudi v okrajno zbornico, v katerem 
okolišu so njihove prodajalne (pri nas 
n. pr. »Kombinat«, Drž založba Slo
venije, »Triglav«, »Jugovinil«). Člani 
okrajne zbornice kakor tudi okrajne 
zbornice so lahko člani republiške 
zbornice.

Naloge zbornice so: delo za napre
dek organizacije in poslovanje svojih 
članov; v ta namen jim daje nasvete, 
izdaja mnenja in obvestila, skrbi za 
utrditev poslovne morale, predstavlja 
in zastopa koristi trgovine, zborom 
proizvajalcev in drugim drž. organom 
izdaja mnenja in predloge glede vpra
šanj s področja trgovine.

Državni organi lahko prepuste s po
sebnimi predpisi posamezne zadeve iz 
svoje pristojnosti, ki po svoji naravi ne 
sodijo v izključno pristojnost državnih

organov, n. pr. izdajanje potrdil o stro
kovni izobrazbi osebja, posli v zvezi s 
strokovnimi in praktičnimi izpiti, iz
dajanje potrdil o izvoru blaga, potrje
vanje spremnih listin in podobno. 
Državni organi so dolžni, da pri pri
pravljanju pravnih predpisov s pod
ročja trgovine, pri ustanavljanju oziro
ma dajanju dovoljenj za ustanovitev 
trgovskih podjetij in pa za odpiranje 
novih trgovin vprašajo poprej za mne
nje zbornico. Naloge republiške ali pa 
zvezne zbornice so pa še obširnejše ter 
zajemajo predvsem delo s področja 
uvoza in izvoza ter vse ostalo delo, ki 
se nanaša na zunanjo trgovino.

Zbornica ima kot samoupravno telo 
skupščino in druge organe, ki jo uprav
ljajo. Najvišji organ je skupščina zbor
nice, ki je predstavniški organ. Skup
ščino sestavljajo predstavniki članov 
zbornice, ki jih volijo delavski sveti 
podjetij. Predstavnike gospodarskih 
organizacij, ki nimajo delavskega sve
ta, volijo njihovi kolektivni organi, če 
nimajo teh kolektivnih organov, pa de
lovni kolektivi. Predstavnike prodajaln, 
ki niso v sestavu trgpvskih podjetij, 
volijo delovni kolektivi teh prodajaln.

Zbornica ima tudi častno razsodišče« 
To ukrepa o danih primerih zoper po

slovno moralo po posebnem poslovniku, 
ki ga potrdi pristojni državni organ.

Prav tako sme zbornica predlagati 
pristojnim državnim organom gospo- 
darsko-upravne ukrepe zoper gospodar
ska podjetja ali druge gospodarske 
organizacije, ki niso člani zbornice, če 
se v svojem poslovanju pregreše zoper 
načela poslovne morale.

Dohodki zbornice so prispevki čla
nov zbornice, ki jih določa statut te 
ustanove, in dohodki od storitev in dru
gih dejavnosti zbornice. Pristojni drž. 
organ ima splošno nadzorstvo nad 
zbornico.

Da bi zbornica čim laže reševala 
svoje naloge, je razposlala vsem članom 
in nečlanom pismo, v katerem jih 
prosi za sodelovanje in za sporočilo 
imena zastopnika, ki naj bi zastopal 
interese trgovine v naslednjih sekcijah: 
v sekciji za les, za tekstil, za kožo in 
galanterijo, za kemično stroko, za teh
nične kovine in električni material, za 
založništvo in za prehranbeno stroko. 
V vseh nejasnostih se naj prizadeti 
obračajo na naslov: Trgovinska zbor
nica za okraj Trbovlje v Trbovljah, po
šta Trbovlje II, poštni predal 12, tele
fon št. 2. Ko-Ra

Ustanovitev Aero-hluba v Trbovljah

KVARNER (Reke) : RUDAR 2:0
Trboveljski Rudar tudi preteklo nedeljo 

na Reki ni bil uspešen. Odšel je na pot brez 
Klančišarja, ki je obolel.

.Revirsko moštvo je na Reki izgubilo igro 
z dokaj nizkim rezultatom 2:0. Toda če se 
spomnimo zadnje tekme na Reki z izidom 
7:4, potem bi se z nedeljskim neuspehom 
trboveljske nogometne enajstorice še nekam 
pomirili. Upoštevajmo še to, da je moštvo 
Rudarja igralo od zadnjih šest tekem štiri 
izven Trbovelj in to z močnimi nasprotniki. 
Tudi prihodnjo nedeljo bo Rudar igral zunaj 
in sicer v Varaždinu proti Tekstilcu. Težko 
bo kaj z uspehom, saj je to moštvo na lest
vici med prvimi, zadnji rezultat tekme s 
Tekstilcem v Varaždinu pa je bil 2:5 za 
naše fante. Kako bo v nedeljo, še ne vemo, 
vendar pa je naše moštvo trdno odločeno 
zaigrati dobro in odnesti časten uspeh.

Zadnji dve letošnji tekmi bo Rudar igral 
doma in to proti Slaviji iz Karlovca ter 
proti Braniku iz Maribora, ki je odigral 
doslej skoraj vse tekme doma.

Bilanca jesenskega tekmovanja za Ru
darja ni posebno razveseljiva, vendar pa 
bo imelo naše moštvo še dovolj časa, da 
se pripravi na spomladansko srečanje in 
doseže zadovoljiv uspeh.

NOGOMETNO PRVENSTVO ZASAVJA
V nogometnem prvenstvu Zasavja vodi 

na tabeli Bratstvo iz Hrastnika ter Rudar, 
ki pa tekmuje izven konkurence. V prven

stvu bodo odigrali še eno kolo, na kar bo 
določen jesenski prvak.

V petem kolu so bile odigrane sledeče 
tekme: Bratstvo : Litija 4:1 in Rudar II : 
Retje 6:0, v šestem kolu pa: Litija : Retje 
3:2, Rudar II : Svoboda (Kisovec) 5:1, igrano 
v Kisovcu, ter v Hrastniku Bratstvo : Do
brna. V 6. kolu- ki ga bodo igrali v 
Trbovljah, bo nastopila Dobrna proti Litiji 
ter Retje proti Bratstvu.

V nedeljo 2. novembra so v mladinskem 
prvenstvu odigrali samo eno kolo in sicer 
Rudar I : Dobrna 4:0. V mladinskem prven
stvu vodijo mladinci Rudarja I.

Zbori volivcev v Radečah
Ljudski odbor mestne občine Radeče si je 

zadal nalogo, da bo vse zbore volivcev iz- 
včdel v določenem roku. Doslej smo imeli 
pri nas že dva zbora, ostali pa so bili pre
teklo nedeljo. Omembe vreden je zlasti zbor 
volivcev za vasi Žebnik in Močilno, ki je 
bil minuli četrtek v Žebniku. Kljub hudemu 
nalivu in dolgi poti za nekatere ljudi se je 
tukaj vendar zbralo nad 50 volivcev. Zbor 
je izvolil tri kandidate, za katere smemo 
reči, da jih lahko štejemo med najboljše 
državljane. Pa tudi v diskusiji po poročilu, 
ki ga je imel delegat mestne občine, so 
navzoči živahno sodelovali, kar dokazuje, da 
kmečki predeli zasledujejo delo naših ljud
skih odborov in vse nepravilnosti dobro
hotno grajajo.

Iniciativni odbor Aero-kluba v Trbovljah 
se je že dalj časa ukvarjal z mislijo, da bi 
poživel to lepo in koristno športno organi
zacijo v svojem kraju. Dne 29. septembra 
t. 1. se je odločil in sklical ustanovni občni 
zbor, ki je bil v prostorih Društva rezervnih 
oficirjev na Vodah. Udeležba je bila kar za
dovoljiva, saj se je zbralo okrog 130 članov 
in simpatizerjev tega društva. Posebno ve
liko je bilo učencev iz šole v gospodarstvu 
in iz Industrijske šole. Navzoča so bili na
dalje zastopniki ljudske oblasti in JLA, Par
tije ter Ljudske mladine. Na občni zbor je 
prišel tudi zastopnik Letalske zveze v Ljub
ljani. tov. Kladivar, nadalje upravnik Le
talske šole in jugoslovanski rekorder, tov. 
Maks Arbeiter, ki so ju navzoči pozdravili 
s ploskanjem.

Bivši letalec in predsednik iniciativnega 
odbora tov. Rudolf Japelj je odprl ustanovni 
občni zbor ter pozdravil navzoče. V kratkih 
besedah je orisal namen ustanovitve aero
kluba v Trbovljah ter poudaril, da so ob 
skupnem in vztrajnem delu vsega članstva 
dane vse možnosti za razvoj te športne veje 
v Trbovljah. Nato je prečital dnevni red, 
ki je obsegal kar 12 točk. Po izvolitvi de
lovnega predsedstva in izvršitvi ostalih for
malnosti je spregovoril tajnik okrajnega od
bora Ljudske tehnike tov. Grčar, ki je po
ročal o pomenu Ljudske tehnike. Navzoči so 
njegove besede pozdravili z aplavzom. Po tem 
poročilu je tov. Japelj navedel, da ima aero
klub v Trbovljah trenutno tri sekcije, t. j. 
modelarsko, jadralno in padalsko. Verjetno 
je. da se bo klub v doglednem času obogatel 
še z glasbenokulturno, radioamatersko in 
kino amatersko sekcijo. Obrazložil je v po
drobno posamezne sekcije ter prikazal nji
hove vabljivosti in lepote. V zimskem času 
bo delo odbora usmerjeno predvsem na teore
tično izobrazbo mladine v eni ali drugi veji 
letalskega športa, praktične vaje pa bodo 
poleti na raznih letališčih. Splošno je^ bilo 
opaziti veliko zanimanje mladine za ta šport. 
Prav je tako, saj se bo mladina s tem odte
govala kvarnemu vplivu ceste, popivanju 
in nedovoljenim igram. Z ustanovitvijo tega 
kluba ji bo dana možnost, da se usposobi v 
eni ali drugi veji letalskega športa v korist 
naše domovine in socialistične skupnosti, 
sebi pa v veselje.

Da je med delavsko mladino v Trbovljah 
zanimanje za to vrsto športa, je bilo opa
ziti iz tega. da so navzoči želeli slišati nekaj 
besed in doživljajev naših rekorderjev v zrač

nih višavah, tov. Arbeiterja in Kladivarja. 
Oba sta ugodila prošnji mladine ter poro
čala o svojih športnih doživljajih in uspe
hih. Zelo pohvalno sta se izrazila o ustano
vitvi novega kluba v Trbovljah in mu ob
ljubila vsestransko pomoč Letalske zveze 
Slovenije in Letalske šole v Celju.

Za novi klub je pereče vprašanje prostor 
za vzgajanje modelarjev. V tem pogledu J® 
obljubljena pomoč okrajnega odbora .Ljud
ske tehnike. Za radioamatersko sekcijo s® 
izgle-di znatno boljši

Za prihodnje leto si je upravni odbor za
dal nalogo, da bo s svojim članstvom na
pravil več poučnih izletov na razna letali
šča, da se mladina in ostali člani upoznajo 
podrobneje z ustrojem letalstva, modelarstva 
in jadralstva, modelarji še posebno o izde
lavi modelov. Najboljši mladinci bodo P®* 
slani v ustrezne tečaje.

Na občnem zboru iznesene perspektive no
vega kluba v Trbovljah so vsi mladinci p®- 
zdravili. Sedaj je potrebno, da se načrti dru
štva sp ro ved e jo v dejanja.

Novemu aero-klubu v Trbovljah in bodo
čim junakom in zmagovalcem zračnih višaV 
želimo mnogo uspehov. — sn —

V nedeljo dvoboj 
Krim-Proletarec

V nedeljo bodo v Zagorju spet nastopih 
nogometaši Krima iz Ljubljane. Mnogim J0 
še v spominu tekma s tem moštvom v Za
gorju in njene posledice zaradi nepremišlje
nih dejanj nekaterih vročekrvnežev, ki s0 
se potem zagovarjali pred sodiščem. Takrat
ni dogodki so vrgli kaj čudno luč na zagon
sko dolino^ akoravno je bilo treba iskati 
krivca zanje tudi drugje, zlasti pa v zelo 
ponesrečeni izbiri sodnikov. Upajmo, da bo
do pristojni čini tel ji za nedeljsko tekmo do
ločili objektivnega sodnika, ki bo tekmo so
dil res nepristransko.

Pozivamo zagorsko občinstvo, da z žare« 
športnim zadržanjem pomaga igralcem i* 
sodniku do neoporečnega poteka tekme, do
kaže pa tudi. da želijo biti vsi Zagorjani 
nepristranski in pravični in da vse nezdrave 
pojave odločno odklanjajo. Z discipliniranim 
zadržanjem in pravilnim bodrenjem bomo 
dosegli željene uspehe, na drugi strani P® 
priznanje vse slovenske športne javnosti.

Mlademu m-^štvu Proletarca želimo v ne
deljo časten uspeh. — ml.

IZPRED SODIŠČA

NOVA TOVARNA ZA KLOROFIL
Ameriška klorofilna in kemična družba 

gradi v Lumarju v Koloradu novo tovarno 
»a ekstrakcijo klorofila, ki bo stala 1 milijon 
dolarjev in o kateri pravijo, da bo dala na 
leto HMI.000 funtov klorofila Lanska proiz
vodnja je dosegla 60.000 funtov. Znanstveniki 
raziskujejo možnosti uporabe klorofila za 
zdravljenje bolezni srca, visokega krvnega 
pritiska in žleznih motenj.

KDO IGRA V NE\VYORSKEM 
FILHARMONIČNEM ORKESTRU?

Pregled 104 godbenikov, ki sestavljajo ta 
orkester in bodo v njem nastopili prihodnjo 
sezono, kaže. da je le 61 godbenikov pravih 
Američanov, ostali pa so iz drugih držav: 
Nemčije, Avstrije. Alžira, Argentinije. Egip
ta, Francije, Turčije, Madžarske, Poljske, 
Izraela in Anglije.

ŠOLSKE GODBE V ZDRUŽENIH 
DRŽAVAH

V Združenih državah Amerike je bilo v 
letu 1010 komaj 200 šolskih godb, danes pa 
ima skoraj 35 tisoč ameriških šol lastno za
bavno godbeno družimo, a poleg tega še 15.000 
šolskih orkestrov.

SKORAJ 8!) TISOČ CIVILNIH LETAL 
V ZDRUŽENIH DRŽAVAH

Pri upravi ameriškega civilnega letalstva 
je priglašeno skoraj 89.0000 civilnih letal. Od 
toh je aktivnih 54 039.

NAD 58.000 BEGUNCEV PKESELJENIH 
IZ EVROPE

Začasni medvladni odbor za preseljevanje 
beguncev iz Evrope ie pred Kratkim nazna
nil da je v prvih sedmih mesecih svojega 
delovanja, t. j. od 1. februarja do 31. av
gusta 1952 bilo preseljeno Iz Evrope v pre
komorske države nad 58.000 beguncev.

Od teh so naselili v ZDA 46.283. v Kanadi 
7024, v Avstraliji 8662 v Braziliji 3916 in v 
Venezueli 49. Od teh beguncev je prišlo iz 
Nemčije okoli 31.000, iz Avstrije 10.000, iz

Italije 4000, iz Nizozemske nad 5000, iz Trata 
okoli 700 in iz Grčije 89.

POMOČ NEMŠKI PREMOGOVNI 
PRODUKCIJI

Agencija medsebojne varnosti (MSA) je 
pred nedavnim razglasila, da je poslala se
dem prvovrstnih ameriških premogovnih 
strokovnjakov, v Zahodne Nemčijo,,, ki naj 
pomagajo k dvigu proizvodnjo premoga v 
Porurju. Ti strokovnjaki bodo ostali v Nem
čiji dva meseca.

CEMENT IZ MORSKIH ŠKOLJK
Iz New Yorka poročajo, da so v Floridi 

zgradili tovarno za izdelovanje cementa, ki 
bo uporabljala kot surovino luščine morskih 
školjk. Teh je v velikanskih množinah na 
morski obali. Te luščine. ki imajo zelo mno
go kalcijevega karbonata, so brez škodljivih 
nečistih primesi. Predelovali jih bodo v po
sebnih električnih pečeh, ki so izdelek Ge
neral Electrio Company.

NOV ZAVOD ZA ZDRAVLJENJE 
RAKA

Pred kratkim se v New Torku odprli nov 
zavod, ki ima prvi betatron, ki je določen 
predvsem za zdravljenje raka. Zavod bo de
loval v sestavu centra za zdravljenje raka 
in sorodnih bolezni in je nastanjen v štiri
nadstropni stavbi, v kateri je poleg botatro- 
ia tudi popoln fiziološki laboratorij.

Novi betatron je stal 1,400.000 dolarjev ter 
s 24 milijoni voltov proizvaja dvanajstkrat 
močnejše žarke kot najmočnejši dosedanjih 
strojev.

UPORABA ATOMSKE ENERGIJE 
ZA MIROLJUBNE NAMENE

Visoki zastopnik ameriške komisije za 
atomsko energijo predvideva, da bodo znan
stveniki uporabljali atomsko energijo kot 
gospodarski vir električne energije veliko 
hitreje, kot so to pričakovali pred nekaj leti.

Ravnatelj AEC izotopov, Paul Aeborsold. 
predvideva, da bodo mnoge vojne* ladje in

KRIŽANKA
Vodoravno: 1 izstrelek: 2. mesto v Italiji

(v sklonu): 15 nemški predlog; 16 Igra na 
ptste; n. reka v Jugoslaviji; 18 Igralna 
karta; 19. veznik; 21. prazen, (nemško, fon.);

1 2 '4 5 6 7 8 9 lu 11 13 14

15 m 16 17 m 18

19 20 1 21 22 m 23

24 25 m 26 27 28 mss® 29

30 31 m 32 m 33

34 m 35 m 36

37 m 38 • 39 m 40

m 41 42 m
43 44 45 46 1 47 m 48 49 50 51

52 1 53 m 54

55 1 56 57 m 57a

58 1 59 60 m 61

62 m 63 04 65 m 66

67 m 68 69 70 i 71

72 73

(hrv.); 47. zaimek: 48. kratica; 52. pečica, 
trebušna mrena, dmbuvina; 53. dva soglas
nika; 54 glasbeni Izraz; 55. pokiajina v 
Afriki; 66. pokrajina v Nemčiji; 57.a: reka 

v Italiji; 58, športne dis
cipline; 59. kovihast; 61. 
znan filozof; 62. sveto
pisemski očak; 63. neiz
prosen, neusmiljen; 64. 
zaimek; 66. turški go
spodar; 67. zaimek; 68. 
glej pod 29; 69. vrsta 
govedi; 71. prislov kra
ja; 72. pojem za vse, 
kar ni razumsko.

nekatera eksperimentalna letala še v teku 
te generacije oskrbovana z atomsko energijo. 
Poudaril je. da je 70% sredstev ameriškega 
atomskega načrta uporabljeno za naprave, 
ki bodo lahko končno služile ali za orožje, 
za vojne namene, ali za energijo in druge 
koristi v miroljubne namene.

PROSLAVA OBLETNICE IZKRCANJA 
KOLUMBA V NOVEM SVETU

Pred kratkim so ime-li v New Yorku pro
slavo, združeno s slovesnim sprevodom v po
častitev 460-letnice izkrcanja Krištofa Ko
lumba v Ameriki. Sprevoda, ki se je razvijal 
po Peti aveniji, se je udeležilo 75.000 ljudi.

SOVJETSKA ZVEZA JE POSLALA 
NA KOREJO 4408 LETAL

Ameriški letalski minister Thomas Fin- 
letter jo razkril, da je Sovjelska zveza po
slala več kot 4400 letal kitajskim in severno
korejskim silam.

VELIKANSKO AMERIŠKO PREVOZNO 
LETALO

Velikansko ameriško prevozno letalo, ki 
lahko prevaža 400 vojakov v polni opravi, 
je pred kratkim uspešno opravilo poskusne 
polete. To šestmotorno letalo ima razprtino 
kril 69 metrov ter ie dolgo 54 metrov. Pre- 
vuža lahko breme 135 ton.

ZDRAVNIK NA ZATOŽNI KLOPI
Pred okrajnim sodiščem v Trbovljah se 

je zagovarjal dr. Mirko Kajzelj, zdravnik v 
Zagorju. Bil je obtožen, da je lanskega sep
tembra, ko je bil dvakrat klican po telefonu, 
naj pride na dom bolnika Franca Brvarja, 
ki da ima hude bolečine v želodcu s krči, 
zaradi katerih se zvija, zdravniško pomoč 
odklonil; dejal je, da njegov obisk ni po; 
treben. Ob tej priložnosti je naročil, naj 
dajo možu kamilični čaj, čeprav bi moral iz 
opisa bolezenskih znamenj sklepati, da gre 
za akutno trebušno obolenje, kjer je za uži
vanje pijač prepovedano; prav tako ga ob- 
dolžnica bremeni, da je namesto, da bi od
redil prevoz bolnika v bolnišnico, prišel na 
dom obololega šele naslednji dan ob 7. uri 
zjutraj. Zaradi tega in zaradi zakasnitve 
operacije se je stanje bolnika poslabšalo in 
je Frane Brvar 21. septembra lanskega leta 
umri.

Na glavni obravnavi je obtoženec krivdo 
zanikal; navedel je, da je pokojnega zdravil 
zaradi bolezni na želodcu že prej, zdravil 
pa ga je nadalje tudi zaradi splošne oslabe
losti srca. Po je bil ponoči klican k bolniku, 
ni vedel, za koga gre; bil je prepričan, da 
ni vmes resnejša bolezen, ker bi to sicer bilo 
v bolniški kartoteki zapisano, česar pa ni 
ugotovil. Poteg tega pa ie bil z delom zelo 
obremenjen, saj je imel dnevno de 70 bol
nikov. Razen tega Pa je še opravil številne 
obiske bolnikov na domu in to tudi ponoči. 
Navedel je tudi. da ni imel na razpolago 
prevoznega sredstva, osebni avto pa je bil 
neuporaben. Poleg tega je bil kritičnega dne 
na terenu in se je vrnil šele okrog desetih 
zvečer domov, kjer ga je noga tako bolela, 
da ni mogel hoditi. Bolnikov prevoz v bol
nišnico je odredil drugo jutro ob 7. uri; če 
je bil bolnik nato operiran ali ne, sploh ni 
vedel.

Sodišče je v dokaznem postopku zaslišalo 
poleg predlaganih prič še tri izvedence, t. j. 
dl-. Alojza Kramariča ter dr. Ljudevita Mer- 
čuna, izrednega profesorja medicinske visoke 
šole v Ljubljani, pismeno mnenje pa je po
dala tudi medicinska fakulteta istotam; v 
dokaznem postopku je bil zaslišan še dr. Vir- 
gil Krasnik, zdravnik v Trbovljah- Sodišče 
je po izvedenih dokazih prišlo do prepriča
nja, da obtožba ni bila v celoti utemeljena; 
po mnenju sodišča je krivda obtoženca po
dana le v toliko, da on kot zdravnik po dru
gem telefonskem poklicu ni prišel osebno k 
bolniku in da ni odredil takojšen prevoz bol
nika v bolnišnico, kar ,1e imelo za posledico 
poslabšanje bolnikovega stanja. Sodišče pa 
je obtoženca oprostilo obtožbe, da je kot 
zdravnik v nasprotju s svojo zdravniško 
dolžnostjo odklonil zdravniško pomoč bolni
ku, ki je bil v neposredni nevarnosti za 
življenje. Sodišče tudi ni osvojilo mnenj iz
vedencev dr. Janeza Milčinskega in dr. 
Alojza Kramariča, pač pa se je pridružilo 
mnenju izvedenca dr. Virgila Krasnika, ki

DROBIŽ IZ TRBOVELJ

22. doba; 23. žival: 24. turški dostojanstve
nik; 26. rokodelec (hrv.); 29. drž. lastnina; 
30. opica; 32. kmečko orodje (narobe); 33. 
kraj na Primorskem; 34. del avtomobila (na
robe); 35 tuj spolnik; 36. zrušen, upropa- 
Sčen; 37. majhna živallca; 38. Žuželka; 40.
vrsta vojakov; 41 nižji duhovnik; 43. obrtnik veznik; 70. Jaz (ital.).

Navpično: 1. morska 
ožina; 2. bolezen (3. skl.); 
4. kratica za časovno 
enoto; 5. grški bog ve
trov; 6. otck v Jadranu; 
7. žHa; 8. zasilno biva
lišče; 9. član izumrlega 
naroda; 10. lošč; 11. 
zlato (franc.); 13. pri- 
roden; 14. prebivalci 
cone B; 20. obrtnik in 
športnik; 23. del žival
skega telesa; 25. tuje 
žensko ime; 27. gostač, 
preužitkar; 28. naš mla
dinski heroj; 29. bolnik 
(tujka); 31. narečna ni
kalnica; 33. starejši vez
nik; 38. kratica za 
upravno enoto; 39. pro
dukt gorenja; 43. označ
ba za količino v ma
tematiki; 44. literarni 

posnemale!; 45. strupene kače: 46. tuje
žensko ime; 48. uradna listina; 49. šahovski 
mojster; 50. odcveteti; 51. nas vodi; 56. se
stavina cementa 5/. dohodek iz obresti; 50. 
lovski pes; 60 nov (angl. fon.); 63. število; 
65. delovišče v Jami (v trb. narečju), 68. tuj

V Trbovljah smo opazili v zadnjih dneh 
neko prikupno novost: poslovalnica trgov
skega podjetja »Preskrba« v Delavskem domu 
je namestila v svojih treh velikih izložbenih 
oknih fluorescentno razsvetljavo kot prvo 
podjetje v našem okraju. Ljudje se ob ve
čerih kaj radi ustavljajo pred to proda
jalno, zlasti šo pred oknom, kjer je {zloženo 
žensko blago. Barve tkanin izglodajo pri 
tej novi, moderni luči precej naravne. — 
Podjetju »Preskrba« k tej novi razsvetljavi, 
ki pomenja za Trbovlje vsekakor razveseljiv 
napredek, čestitamo! ^

Polšnik je lepa vas, ki spada sedaj pod 
okraj Trbovlje. Pridni ljudje žive tamkaj in 
pohvaliti jih moramo, da so prizadevni in 
napredni. V nekem pogledu Poliničani celo 
tolčejo Trbovljčane. Tamkajšnja KZ je ku 
pila neko hišo, v kateri bo uredila kar deset 
sob za gosto iz tujih krajev. V Trbovljah 
pa take hiše, ki bi imela deset tujskih sob. 
do danes še ne premoremo. Dobili jo bomo, 
kakor nam je rekel te dni naš prijatelj Miha, 
po vseh pripravah in izgledih sodeč, takole 
okrog leta 2000 ... '

*
Drage Trboveljčanke! — Ce vas kdaj pot 

zanese v našo kavarno na Vodah, boste do
bile tamkaj še kar dobro kavo. Samo na 
nekaj bi vas rada opozorila: če se boste 
vsedle v tej kavarni za mizico, pazite, da 
se s komolci, ne boste naslonile nanjo, prvič 
zaradi tega, ker je to zelo nespodobno, dru
gič pa nevarno, kajti deske na teh mizicah 
so ponekod zelo slabo pritrjene in lahko se 
vam zgodi, da boste imele črno kavo, ki ste 
jo naročile, naenkrat v krilu. To pa je silno 
nerodna reč za tiste ženske, ki pridejo v 
kavarno za spremembo v svetlem krilu, vem 
pa, da vsaka Trboveljčanka rada izgleda lepa 
iu čista. Torej pozor! — Vaša Milena.

*
Pravijo, da je v gostilni pri železniški 

postaji v Trbovljah postrežba gostov pristno 
»trboveljska«. Pravijo nadalje, da ima to 
gostišče šo neko zanimivo značilnost, namreč 
da tamkaj ni nikogar, ki bi znal skuhati 
čaj. Da bo ta nenavadna posebnost v tej 
gostilni v bližnjih zimskih mesecih, ko bo 
nahod in prehlad tako rekoč na dnevnem 
redu, zelo neprijetna stvar za marsikakšnega 
gosta, si lahko mislite.

*
Drug naš bralec pa nam sporoča sledeče:
Če greš po Ljubljani, Mariboru, Celju, ali 

pa kakršnem koli drugem mestu, opaziš, da 
so vse hiše dane tako, da so na ulico ali 
cesto obrnj » stanovanjske sobe in spalni
ce, ne pa i >rda dvoriščna stran hiše. V 
Trbovljah pa se je udomačila v zadnjih

letih čudna navada: nove hiše postavljajo 
tako, da je na cesto obrnjena zadnja stran 
stanovanjske hiše. Tak primer imamo tudi 
na Vodah pri veliki, prav lepi 
stanovanjski zgradbi, ki jo to jesen skonča 
vajo. Tudi ta hiša kaže svojo »zadnjo plat« 
proti cesti, to pa tako nesrečnb, da je proti 
velikemu spomeniku »Revolucija«, na kate
rega smo vsi ponosni in ga bomo v kratkem 
odkrili, obnjeno vseh osemnajst »dvojnih 
ničel« te velike stanovanjske zgradbe. V 
Trbovljah smo včasih zelo, zelo nerodni.

*
Sedaj pa še neko zanimivost z Dola pri 

Hrastniku. — Minulo nedeljo popoldne je 
bilo in sicer v mestni gostilni Matije Pusta. 
Bili so tamkaj domačini, pa tudi precej 
Hrastničanov, ki so šli na dolsko pokopa
lišče, da obiščejo grobove svojih dragih. 
Pa se ob štirih popoldne oglasi natakarica 
v tej gostilni in opozori vso goste: »Sedaj 
pa ne damo več pijače, gremo vsi v cer
kev! . . .«

Igralci »Svobode« iz Lok pri 
Zagorju so nas obiskali

Pisane barve se spreminjajo po gozdovih. 
Ptičje petje ie potihnilo, le tu in lam se 
zažene šo jata vrabcev z njiv. kjer kraotje 
pospravljajo zadnje poljske pridelke.

Jesen je tu. Dnovl so pusti, še bolj puste 
in dolgočasne so jesenske nedelje. Čestokrat 
slišiš med fanti in dekleti in še drugimi od
raslimi, kje iskati razvedrila v teh pustih 
popoldnevih. Lepo bi bilo, če bi tudi pri nas 
poživili kulturno društvo. Take željo imamo 
smartničanl.

Povedati smo vam hoteli, da so nas pre
teklo nedeljo obiskali igralci delavskega 
prosvetnega društva »Svobode« iz i A) k nad 
Zngorjem. Kar vesoll smo bili. ko so je raz 
nesla novica, da bodo uprizorili pri nas Nu- 
šičevoga »Navadnega človeka«.

Da se zanimamo za igre in si jih želimo, 
dokazuje to da je bil obisk te igre kljub 
slabemu vremenu zadovoljiv. Igra je bila 
lena in igralci so bili na mestu. Zelo nam 
je biln všeč sanjava Zorka, ki je avojo vlo
go odlično odigrala, igralko Zorioo poznamo, 
saj so nam je priljubila že v litijski predil
nici kot mladinska aktivistka. Prav nostrp- 
n« »mo nadalje čakali, kdaj bo prišoJ na 
oder »st.rio Vlnčenoijo«. Do solz smo so mu 
nasmejali. A tudi drug1 Igralci niso zaoata 
jali.

Zelja vseh ki smo orlSH na to igro, je, 
da bi nas ta Igraisk i skupina še večkrat 
obiskala. Vsem igra) um iskreno čestitamo.

je bolnika pred operacijo pregledal in ugo
tovil splošno oslabelost srca in njegovo arit- 
mično delovanje Prav ta okvara na srcu P» 
je povzročila smrt Franca Brvarja.

Sodišče je obtoženega dr. Kajzelja spo
znalo za krivega le kazenskega dejanja ne
vestnega zdravljenja bolnikov in ga obso
dilo na šest mesecev zapora pogojno za dv® 
leti, pri čemer je upoštevalo kot olajšilno 
okolnost, da je tudi zdravnik dr. Kajzelj sla
bega zdravja in da je službo drugače vestno 
opravljal, obiskoval bolnike tudi ponoči. in 
to peš. Glede na vse te momente mu je so
dišče izvršitev kazni odložilo, ker bo ža 
sama obsodba na njega zadosti vzgojno vpil' 
vala.

Za varnost delovišč je treba 
skrbeti

Pred sodišče je bil klican tudi Ivan Go
lob, direktor Mestnega gradbenega podjetja 
v Trbovljah, ki je odgovorna oseba v pod-; 
jetju, ni pa upošteval predpisov o varnosti 
dela, Čeprav je vedel, da zaradi tega lahko 
pride v nevarnost, življenje v podjetju zapo
slenih ljudi in tako pri izkoriščanju kamno
loma podjetja ni poskrbel za nakup var
nostnih vrvi in za varnost pri lomljenju ka
menja, pri čemer so v kamnolomu pridobi
vali gramoz od spodaj navzgor, kar je v na
sprotju s pravilnikom o varnostnih ukrepi*1 
pri delu v kamnolomu in opekarnah.

Na glavni obravnavi je obtožene« nave
del, da ni uporabljal varnostnih vrvi in d* 
se je kamnolom z njegovo vednostjo izkori
ščal od spodaj navzgor, pri čemer pa mu ni 
bilo znano,, naj se kamnolom izkorišča dru- 
gače, pravilnika o varnosti dela pa sploh ni 
poznal. Prav tako ni posvetila temu vpra
šanju zadostne pazljivosti Inšpekcija dela 
v Trbovljah, ki je delovne pogoje v tem 
kamnolomu pregledala šele takrat ko se J0 
ponesrečil delavec Franc Pikš.

Sodišče 'je obtoženca spoznalo za krivega 
in ga obsodilo na 1000 din kazni in na P°v5’ 
nitev stroškov kazenskega postopka. Pri od
meri te kazni je sodišče upoštevalo, da i0 
bil obtoženec preobremenjen z delom in da 
doslej še ni bil kaznovan.

Kazen zaradi pretepa
Pred sodiščem sta se zagovarjala nadalj® 

Ferdinand in Adolfina Novak iz Retja št. 108» 
ker sta 7. avgusta t. 1. pretepla Jožefo Ra' 
denšek na njenem domu ter ji prizadejal® 
poškodbe na roki in prelom dlančniče.

Sodišče je, obsodilo vsakega obeh obto
žencev na 1 mesec zapora, pri čimer j® upo
števalo, da je ta kazen v skladu z družben® 
nevarnostjo teh obtožencev in pa okoliščin0* 
da se pretepi na terenu pojavljajo dnevno.

Pred nedavnim smo v našem listu poročaj 
o kazenski zadevi med Marijo Poglajen >n 
Marijo Mrak. K temu poročilu nam sporoča 
okrajno sodišče v Trbovljah, da se je v t® 
objavo vrinila pripomba češ da je Marij* 
Poglajen zmerjala Marijo Mrak, da je 
začasa okupacije podpirala »bandite«. To de
janje pa po dodatnem sporočilu sodišča n« 
bilo predmet obtožbe in se zaradi tega tuni 
ni mogla obsoditi, ker je prizadeta na P®d# 
lagi poročil že od leta 1942 sodelovala z 0*» 
kar po tej poti popravljamo.

O B ) A V E
OPOZORILO

Ponovno opozarjamo vse mladenič®« 
bivajoče na območju mestne občin® 
Trbovlje,, ki so se rodili leta 1934 in 
1935, a se doslej še niso priglasili 
vpis v rekrutni spisek, da se takoj zg]8' 
sijo na vojaškem oddelku mestne občin® 
Trbovlje, in to v dopoldanskih urah.

Izgovore: »Nisem bil obveščen,« 1 
katerimi se opravičujejo zamudniki, I,e 
bomo mogli upoštevati, ker smo ml8' 
deniče zgoraj navedenih letnikov že p°' 
klicali, da se priglasijo. Vsi tisti, ki 8 
temu opozorilu ne bodo odzvali, boo. 
po vojaških predpisih ostro kaznovani- 

LO mestne občine Trbovlje, 
______________vojaški oddelek_____

NEDELJSKA ZDRAVNIŠKA SLUŽBA
Od 8 novembra opoldne do 10. novem^ 

zjutraj v bolnišnici v Trbovljah.

ZAHVALA
Iskreno za zahvaljujem Držnvnomu *a^®. 

rovolnemu zavodu za Izplačano zavarov, 
nino v znesku 32.920 din, ki ml jo jo ž® „„ 
izplačal ob nepričakovani tragični Hinrti 
tona Korošca. Obenem se zahvaljujem • [, 
Slavku Gorjupu, ki jo pokojemu »vetov 
da so jo dal zavurovntl.

Priporičura vsem dn so zavarujojol „ 
Fani Foirrls. Trbovlje — Loke 20»^

Izdaja okrajni odbor Ut ITbovlJe. UreJ8^# 
uredniški odbor Odgovorni urednik f 
Šuštar. Tisk Tiskarne »Ljudsko prtvl®®*,^ 
Ljubljani. Naslov uredništva lu 
Trbovlje, uprava rudnika Trbovlje^ into* 
nlk Telefon št. 54 - Račun pri po<l 
Narodne banko v Trbovljah št 614 963,0<
- List Izhaja vsak četrtek — Rokopl*®* , 
vračamo, prispevki za list morajo bu> j, 
uredništvu najkasneje vsako n odel |o zJ8y,fl*
— Mesečna naročnina 20 din. Četrt i®.-, 
60 din, polletna 120 din. oeloletna 240 8


